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Prace konserwatorów w Collegium Minus

Medal UAM dla prof. Rudolfa Jaworskiego

III Uniwersytecki Rajd Jubileuszowy Poznañ-Gu³towy
Dzieñ Studenta w Muzeum Narodowym

Seminarium naukowe poœwiêcone prof. Józefowi Kostrzewskiemu

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 M
EC

ZY
Ñ

SK
I

F l e s z



¯YCIE
UNIWERSYTECKIE

UAM POZNAÑ
nr 5 (212) | maj 2011

Wydawca:
Uniwersytet im. Adama Mickiewicza 

Rektorat, 67-712 Poznañ, 

ul. Wieniawskiego 1 

e-mail: redakcja@amu.edu.pl
www.zycie.amu.edu.pl

Redaktor naczelny: 
Jolanta Lenartowicz, jolenmedia@gmail.com 

Stali wspó³pracownicy: 
Teksty: Adam Barabasz, 

Danuta Chodera-Lewandowicz, Filip Czeka³a, 

Marcin Krupka, Marcin Piechocki, 

Romuald Po³czyñski, Maria Rybicka

Zdjêcia: Maciej Mêczyñski, Maciej Nowaczyk

fotouam@amu.edu.pl

Materia³ów nie zamówionych redakcja nie zwraca. Zastrzega sobie prawo dokonywania skrótów, zmiany tytu³ów.
Za treœæ zamieszczanych og³oszeñ, reklam i komunikatów redakcja nie odpowiada. Zapraszamy do wszechstronnej wspó³pracy.

Adres redakcji: 
61-701 Poznañ, ul. Fredry 10

Biuro redakcji: Marta Dzionek 

Zdjêcia na ok³adkach: Maciej Mêczyñski

Korekta: Maria Rybicka

Opracowanie graficzne: Agata Rz¹sa 

Druk: DRUKARNIA GEOKART

36-007 Krasne 178 a

NASZ UNIWERSYTET W NUMERZE

m a j  2 0 1 1  |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E  |  3

4 | WYDARZENIA
Kalendarium

6 | NASZ UNIWERSYTET
Order Or³a Bia³ego 
dla prof. Z Radwañskiego

Lednicki Orze³ Piastowski 
dla prof. J. Strzelczyka 

Poznaniacy lubi¹ Greifswald

7 | WYDARZENIA 
Pomiêdzy jêzykami

¯ycie akademickie 
w obiektywach studenckich

Baskijska lekcja

Wspieramy Wielkich Jutra

8 | WYDARZENIA 
Noc Uniwersytetu

TLEN JEST OK!

9 | RANKING POLSKICH
UCZELNI

UAM w „Wielkiej trójce” 
uniwersytetów

10 | ZAPISANE W SZKLE
Senatus cum vitro*
(garœæ refleksji)

12 | PERSPEKTYWY
UAM w europejskiej przestrzeni  

13 | NASZ UNIWERSYTET
Bud¿et inteligentnego rozwoju

14 | BADANIA
Ten niezwyk³y grafen

II Kongres Kó³ Naukowych UAM 

16 | JUBILEUSZ 
Ksi¹¿ki zawsze do mnie... lgnê³y

18 | NASZ UNIWERSYTET
Czas na humanistów

20 | BIBLIOTEKI
Klejnot bez oprawy

21 | OGÓLNOPOLSKI
TYDZIEÑ BIBLIOTEK

Biblioteka zawsze po drodze

22 | PREZENTACJE
Wielkopolska 
w badaniach polonistów

23 | NAJLEPSI
M³odzi poloniœci zdobywaj¹ laury
i... regalik

24 | KSI¥¯KA
Gombrowicz z niemieck¹ gêb¹

25 | MUZYKA
Aula koncertowa

26 | WARTO PRÓBOWAÆ
Jeœli badaæ, to miêdzynarodowo

27 | NA W£ASNE OCZY
Tam, gdzie diabe³ 
powiedzia³ dobranoc

28 | NASZ UNIWERSYTET
Turbo Ptysie w rywalizacji 
z Przemciem i Przyjació³mi

30 | NASZ UNIWERSYTET
Jak grill to na Morasku!

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 N
O

W
A

CZ
YK

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 N
O

W
A

CZ
YK

F l e s z

Dzieñ Japoñski w Instytucie Jêzykoznawstwa

Na ok³adce: Dzieñ Sportu - Maraton Aerobikowy
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• 15 kwietnia w Collegium Polonicum w S³ubicach odby³ siê Dzieñ
Energii Odnawialnej. Spotkanie mia³o formê warsztatów eduka-
cyjnych i by³o skierowane do starszych uczniów szkó³ œrednich, stu-
dentów i wszystkich zainteresowanych tematem. Pod has³em
„Elektromobilnoœæ bez granic” mo¿na by³o równie¿ wzi¹æ udzia³ 
w przeja¿d¿ce pojazdami elektrycznymi po moœcie granicznym. 

• Dru¿yna reprezentuj¹ca Wydzia³ Matematyki i Informatyki UAM
w sk³adzie: Wojciech Chojnacki - kapitan, Bogumi³a Socha, £ukasz
Popio³ek, zdoby³a pierwsze miejsce w Ogólnopolskich Zawodach
Robotyki PozRobot 2011, które odby³y siê 16 kwietnia na Wydziale
Matematyki i Informatyki UAM. W zawodach wystartowa³o 15
dru¿yn z wielu licz¹cych siê oœrodków akademickich z Polski. 

• VII zwyczajne posiedzenie Senatu UAM odby³o siê 18.04. W czêœci
pierwszej posiedzenia, która sprowadza³a siê do dyskusji na temat
nowelizacji ustawy Prawo o szkolnictwie wy¿szym i ustawy O stop-
niach i tytule naukowym oraz o stopniach i tytule w zakresie sztuki,
wzi¹³ udzia³ prof. Witold Jurek, podsekretarz stanu w Ministerstwie
Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego. W drugiej czêœci spotkania prorek-
torzy UAM przedstawili wa¿ne z punktu widzenia uczelni komuni-
katy. Cz³onkowie Senatu UAM wys³uchali sprawozdania rektora 
z dzia³alnoœci UAM w 2010 roku, po czym pozytywnie oceniaj¹c
dzia³alnoœæ rektora, zatwierdzili ten dokument. Przyjêto tak¿e spra-
wozdania ogólnouczelnianych jednostek organizacyjnych uniwer-
sytetu za 2910 rok. Cz³onkowie Senatu podjêli równie¿ uchwa³y: 
w sprawie zmiany uchwa³y Senatu UAM nr 150/2010 z dnia 
26 kwietnia 2010 r., dotycz¹cej regulaminu studiów UAM oraz 
w sprawie utworzenia na Wydziale Neofilologii na kierunku filologia
specjalnoœci: filologie Azji Po³udniowo-Wschodniej - filologia wiet-
namska (studia I i II stopnia), jêzykoznawstwo komputerowe (studia
I stopnia), skandynawistyka (studia II stopnia). Senat UAM wyrazi³
tak¿e zgodê na zatrudnienie na stanowisku profesora wizytuj¹cego
prof. Amana Rosalesa Rodrigueza. Pozytywnie rozpatrzy³ wniosek
o przyznanie Medalu za Zas³ugi dla UAM dyplomacie - Leonardowi
Baldydze (obywatelowi USA polskiego pochodzenia). Zatwierdzi³
umowy zawarte pomiêdzy UAM a: China University of Political
Science and Law (Chiny) oraz Kijowskim Uniwersytetem Slawisty-
cznym (Ukraina). Na zakoñczenie podj¹³ uchwa³ê w sprawie
wyra¿enia zgody na dodatkowe wynagrodzenie w roku 2011 dla
pracowników Biblioteki Uniwersyteckiej z dochodów w³asnych.
Wgl¹d w uchwa³y Senatu UAM mo¿liwy jest w rektoracie (pokój 107)
oraz na stronie www.amu.edu.pl. opr. Dominika Naro¿na

• GnieŸnieñskie Ko³o Naukowe Iberystów „Mesa Redonda” 
zorganizowa³o 19 kwietnia wyk³ad po³¹czony z prezentacj¹ dra Filipa
Kubiaczyka pt. Nieznana twarz Krzysztofa Kolumba. Podczas
spotkania mo¿na by³o dowiedzieæ siê dlaczego Kolumb-odkrywca
przegra³ z Kolumbem-kolonizatorem? Czego dopuœci³ siê Kolumb
na Hispanioli? Czy kierowa³a nim wy³¹cznie ¿¹dza z³ota? I wiele
innych. Spotkanie odby³o siê w Kolegium Europejskim UAM 
w GnieŸnie. 

• W Auli Wydzia³u Chemii UAM dr Karol Kacprzak wyg³osi³ wyk³ad
otwarty pt.: „Zbrodnia i chemia. O toksykologii s¹dowej”.
Spotkanie odby³o siê 20 kwietnia. Podczas wyk³adu zaprezen-
towana by³a miêdzy innymi „galeria trucicieli” obejmuj¹ca zawie-
dzione lub pazerne niewiasty oraz psychopatycznych trucicieli
mê¿czyzn. Omówione zosta³y klasyczne dla toksykologii s¹dowej
sprawy o zatrucie, a tak¿e udowodnienie, ¿e wykrywanie trucizn w

dzisiejszych czasach sta³o siê niezwykle ³atwe. Wyk³ad ilustro-
wany by³ eksperymentami m. in. próba Marsha na arsen, wykry-
wanie talu oraz morfiny. By³ to kolejny wyk³ad z cyklu wyk³adów
otwartych Wydzia³u Chemii odbywaj¹cych siê pod wspólnym
tytu³em „Chemia w wielu wymiarach”.

• Odby³y siê pierwsze w Polsce Dni DNA- poznaj cz¹steczkê,
dziêki której ¿yjesz! W ci¹gu dwóch dni, 28 i 29 kwietnia ka¿dy
móg³ poznaæ podstawy wspó³czesnej genetyki i jej zastosowañ
w rolnictwie, medycynie i przemyœle. Organizatorem by³ Instytut
Chemii Bioorganicznej PAN, któremu pomaga³y ko³a Wydzia³u
Biologii UAM i Instytut Filozofii UAM. Naukowcy przybli¿ali
uczestnikom odpowiedzi, m.in. na pytania: Jak powsta³o ¿ycie
na Ziemi? Co da³o nam odczytanie genomu cz³owieka? Czym s¹
organizmy genetycznie zmodyfikowane (GMO)? Jak dzia³a
niezwykle z³o¿ony i precyzyjny mechanizm jakim jest komórka?
Jak mo¿na zidentyfikowaæ osobê po jej DNA?

• Motywem przewodnim Miêdzynarodowej Konferencji
Jêzykoznawczej 42 Poznañ Linguistic Meeting (PLM 2011) która
odby³a siê w Poznaniu w dniach od 1 do 3 maja by³ Language
discourse and society: Collective and individual aspects of social
dynamics. Poznañskie Spotkania Jêzykoznawcze (PLM) stanowi¹
kontynuacjê ugruntowanej ju¿ tradycji miêdzynarodowych 
konferencji jêzykoznawczych organizowanych od ponad 40 lat
przez Instytut Filologii Angielskiej UAM. Jest to konferencja 
podkreœlaj¹ca znaczenie nauki polskiej na tle nauki œwiatowej 
i daj¹ca mo¿liwoœæ zaprezentowania atrakcyjnoœci Polski dla
miêdzynarodowych spotkañ naukowych. 

• Parlament Samorz¹du Studentów UAM og³osi³ wynik swojego
kolejnego autorskiego projektu. Przy pomocy ankiet, które stu-
denci Uniwersytetu wype³niali w czerwcu ubieg³ego roku,
poszukiwano najbardziej Przyjaznego Dziekanatu. Wyró¿nione
zosta³y cztery Wydzia³y. Zwyciê¿y³ dziekanat Wydzia³u Teologi-
cznego, zaraz za nim uplasowa³ siê dziekanat Wydzia³u Prawa 
i Administracji, natomiast trzecie miejsce ex aequo zajê³y jednostki
Wydzia³ów Biologii oraz Nauk Politycznych i Dziennikarstwa.
Studenci oceniali dostêp do informacji, sprawnoœæ za³atwianych
spraw oraz podejœcie do studenta. Plebiscyt zosta³ przeprowa-
dzony po raz pierwszy, jednak Samorz¹d Studentów zapowia-
da, ¿e bêdzie kontynuowa³ tê inicjatywê.

• 5 maja odby³ siê Dzieñ Japoñski w Instytucie Jêzykoznawstwa.
By³ przegl¹dem wielu elementów kultury Kraju Kwitn¹cej Wiœni
od pokazu ceremonii herbacianej przez wyk³ad o jêzyku keigo
po pokaz filmu Kurosawy. Mo¿na by³o uczestniczyæ w pokazie
sztuk walki oraz uczyæ siê kaligrafii japoñskiej/origami. 

• 7 maja odby³ siê dzieñ studenta UAM w poznañskim Muzeum
Narodowym. Organizatorem wydarzenia by³o Biuro Informacji 
i Promocji oraz Muzeum Narodowe w Poznaniu. Studenci
naszej uczelni mogli obejrzeæ ekspozycje sta³e i czasowe 
w dziewiêciu Oddzia³ach MNP. Wstêp by³ wolny, za okazaniem
legitymacji studenckiej. Przygotowano trzy edukacyjne trasy
oprowadzania po zbiorach Galerii Malarstwa i RzeŸby, studenci
mogli tak¿e wzi¹æ udzia³ w warsztatach „neuroestetycznych”
na temat postrzegania swojej twarzy: „Dlaczego lubimy
karykatury i jak postrzegamy nasze twarze?” z cyklu „Mózg 
w Muzeum”, prowadzonych przez Katarzynê Krawczyñsk¹. 



• 7 maja w Auli Uniwersyteckiej odby³ siê Koncert Jubileuszowy,
poœwiêcony osobie Jana Paw³a II, w wykonaniu Chóru 
Akademickiego UAM, Chóru Kameralnego UAM i Orkiestry
Kameralnej Polskiego Radia „Amadeus”. W pierwszej czêœci
koncertu mo¿na by³o zobaczyæ specjalny pokaz krótkiego filmu
o zwi¹zkach Ojca Œwiêtego z Poznaniem i wys³uchaæ mini-
wyk³adu prof. F. Ziejki. W czêœci drugiej odby³o siê spotkanie 
z Agnieszk¹ Duczmal i orkiestr¹ Amadeus, zaproszonymi 
solistami i Chórem Kameralnym UAM. 

• Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu zosta³ 
nominowany do Nagrody w Konkursie Generalnego Konserwa-
tora Zabytków ZABYTEK ZADBANY 2011 „za sprawnie i szybko
przeprowadzone dzia³ania konserwatorskie ratuj¹ce zabytek po
po¿arze oraz za odkrycie i uczytelnienie nieznanych wczeœniej
elementów wystroju w zespole pa³acowo-parkowym w Gu³-
towach”. Akt Nominacji odebra³ na specjalnej uroczystoœci
Zastêpca Kanclerza - mgr in¿. Marek Sobczak. „Zabytek Zad-
bany” to coroczny konkurs og³aszany przez Ministra Kultury 
i Dziedzictwa Narodowego. Nadzór nad konkursem sprawuje
Generalny Konserwator Zabytków. Jego celem jest promocja
opieki nad zabytkami i upowszechnianie najlepszych wzorów
w³aœciwego utrzymania i zagospodarowania obiektów. Ocenie
Jury konkursowego podlega jakoœæ i zakres prac konserwatorskich,
restauratorskich lub budowlanych, a tak¿e wykonane rewitali-
zacje zabytków architektury (na zdjêciach).

• Wyk³ad otwarty dra in¿. Mariana Kie³ta (Geofizyka Toruñ) pod
tytu³em „Gaz ³upkowy w Polsce: mo¿liwoœci, nadzieje, zagro¿e-
nia”, odby³ siê 5 maja w Collegium Geologicum UAM, 
w ramach spotkañ oddzia³u poznañskiego Polskiego Towarzystwa
Geologicznego. 

• 13 maja na Wydziale Nauk Politycznych i Dziennikarstwa UAM
odby³a siê konferencja naukowa „Wp³yw spo³eczny - mecha-
nizmy, obszary, metody badania”. Organizatorem by³o Ko³o
Naukowe Psychologii Polityki oraz Wydzia³ Nauk Politycznych 
i Dziennikarstwa UAM. Do poruszanych obszarów tematycznych
nale¿a³y m.in. wp³yw spo³eczny i jego przejawy w ró¿nych

obszarach ¿ycia, przyk³ady stosowania mechanizmów wp³ywu
spo³ecznego w polityce, reklamie, edukacji, relacje pomiêdzy
wp³ywem a manipulacj¹, sposoby badania wp³ywu
spo³ecznego. 

• ZapowiedŸ: W dniach 3-4 czerwca 2011 roku na terenie 
Kampusu Morasko odbêdzie siê X konferencja z cyklu:
AKUSTYKA W AUDIOLOGII I FONIATRII. Tematyka konferencji
dotyczy najnowszych osi¹gniêæ z zakresu zagadnieñ
zwi¹zanych z diagnostyk¹ zaburzeñ organu s³uchu i mowy oraz
najnowszych metod i technik kompensacji ubytków s³uchu, 
a tak¿e postêpowania rehabilitacyjnego. Organizatorami 
konferencji s¹: Instytut Akustyki UAM, Katedra i Klinika Foniatrii
i Audiologii UM oraz Polskie Stowarzyszenie Protetyków S³uchu. 

Szczegó³y na www.awaif.amu.edu.pl 
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Ogromny dorobek profesora, w postaci
ponad tysi¹ca publikacji i 25 ksi¹¿ek

naukowych, poœwiêcony jest w du¿ej mierze
pocz¹tkom pañstwa polskiego. Marek WoŸniak,
marsza³ek województwa wielkopolskiego
wrêczy³ prof. Strzelczykowi nagrodê Lednickiego
Or³a Piastowskiego 13 maja tego roku na
Ostrowie Lednickim.

Nagroda Lednickiego Or³a Piastowskiego
jest nagrod¹ honorow¹, ustanowion¹ przez
Zarz¹d Województwa Wielkopolskiego, z inicja-
tywy Muzeum Pierwszych Piastów na Ledni-
cy. Co roku przyznaje j¹ marsza³ek województ-
wa wielkopolskiego za wybitne osi¹gniêcia 

w dziedzinie badañ naukowych i upowszechnia-
nia wiedzy o roli dynastii piastowskiej w historii
Polski i Europy oraz ochrony piastowskiego
dziedzictwa kulturowego. Laureata wy³ania
kapitu³a w sk³adzie: abp Józef Kowalczyk, abp
Henryk Muszyñski, abp Stanis³aw G¹decki,
prof. Bronis³aw Marciniak, prof. Andrzej
Wyrwa, Aleksander Starzyñski, prof. 
Kazimierz Mikulski, prof. Zbigniew Kobyliñski
oraz Jacek Wrzesiñski. Idea ustanowienia
Nagrody Lednickiego Or³a Piastowskiego
wynika ze szczególnej roli Wielkopolski 
w tworzeniu i pocz¹tkach Pañstwa Polskiego. 

na 

Cofaj¹c siê do pocz¹tków tej uczelni, nale¿y
wspomnieæ, i¿ zosta³a ona utworzona 

z inicjatywy i dziêki hojnoœci burmistrza Greifs-
waldu Heinricha Rubenowa, który uzyska³ na
swe przedsiêwziêcie potrzebne w tamtych cza-
sach papieskie wsparcie. Uroczystej imma-
trykulacji dnia 17 paŸdziernika 1456 roku prze-
wodniczy³ osobiœcie pomorski ksi¹¿ê wo³ogoski,
bardowski i rugijski - Warcis³aw IX z dynastii
Gryfitów. Tym samym uniwersytet sta³ siê 
centrum naukowym Pomorza Przedniego. 

Nie inaczej jest dziœ, poniewa¿ uniwersytet
w Greifswaldzie jest jedn¹ z najstarszych
uczelni w Niemczech. Wœród 380 pañstwo-
wych i niepañstwowych szkó³ wy¿szych, 
istniej¹cych obecnie na terenie Republiki
Federalnej Niemiec, zajmuje 7 miejsce,
bior¹c pod uwagê rok za³o¿enia. Na jego
korzyœæ przemawia jednak nie tylko
wielowiekowa tradycja, ale przede wszystkim
nowoczesne wyposa¿enie, jak i innowacyjne
metody badawcze oraz indywidualne podejœcie

do ka¿dego studenta. Owe zalety cenione s¹
najbardziej przez studentów z Poznania,
którzy przyje¿d¿aj¹ do Greifswaldu w ramach
programu Erasmus b¹dŸ programu wymiany
studenckiej. W ci¹gu 10 lat wspó³pracy obu
uczelni studiowa³o w Greifswaldzie 73 
poznaniaków - 31 w ramach uniwersyteckiej
umowy bilateralnej, a 42 jako studenci 
programu Erasmus. 

Grzegorz Lisek

Poznaniacy lubi¹ Greifswald
Od przesz³o 10 lat trwa partnerstwo UAM z Uniwersytetem Ernsta Moritza Arndta 
w Greifswaldzie. Ta popularna wœród poznañskich studentów niemiecka uczelnia œwiêtuje 
w tym roku jubileusz 555-lecia za³o¿enia. Uroczystoœci odbêd¹ siê w paŸdzierniku.

Order Or³a Bia³ego 
dla prof. Z Radwañskiego

W Œwiêto Konstytucji 3 Maja 
na Zamku Królewskim odby³a siê
uroczystoœæ wrêczenia orderów 
i odznaczeñ pañstwowych za wybitne
zas³ugi dla polskiej nauki i kultury. 

Prezydent Bronis³aw Komorowski
Orderem Or³a Bia³ego uhonorowa³ prof.
Zbigniewa Radwañskiego, niekwestiono-
wany autorytet w dziedzinie prawa
cywilnego, rektora UAM w latach 1982-84
i by³ego przewodnicz¹cego Komisji Kody-
fikacyjnej Prawa Cywilnego. To najstarsze 
i najwy¿sze odznaczenie pañstwowe
Rzeczypospolitej Polskiej prof. Radwañski
otrzyma³ w uznaniu zas³ug dla rozwoju
wspó³czesnej polskiej cywilistyki, za wybitne
osi¹gniêcia w pracy naukowej i znacz¹cy
wk³ad do praktyki stanowienia i stosowania
prawa oraz istotny udzia³ w dostosowywaniu
polskiego systemu prawnego do prawa Unii
Europejskiej. 

Ewa Kolanus

Lednicki Orze³ Piastowski
dla prof. J. Strzelczyka 
W tym roku laureatem nagrody 
Lednickiego Or³a Piastowskiego zosta³
prof. Jerzy Strzelczyk - wybitny
naukowiec, mediewista, obecnie
kierownik Zak³adu Historii 
Œredniowiecznej Wydzia³u Historycznego
poznañskiego uniwersytetu. 
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Jego celem jest ³¹czenie pomys³ów na biznes ze œrodkami
inwestorów na rozwój tego biznesu. Powsta³ na bazie wielo-

letniego doœwiadczenia, wynikaj¹cego z jednej strony ze znajo-
moœci rynku przedsiêbiorczoœci i inicjatyw, które w wiêkszoœci
nie mog¹ przerodziæ siê w biznesy ze wzglêdu na brak œrodków
finansowych, a z drugiej strony z prowadzonych dzia³añ inwesty-
cyjnych przez DGA i obserwacji, jak wiele podmiotów
poszukuje inwestorów. 

Celem portalu jest aktywne wspieranie nowej przedsiêbiorczo-
œci. Portal adresowany jest do studentów i absolwentów 
do 30 roku ¿ycia, chc¹cych rozpocz¹æ biznes na bazie w³asnego
pomys³u, jak i do innowacyjnych firm, dzia³aj¹cych na rynku
nie d³u¿ej ni¿ 12 miesiêcy. Ka¿de zg³oszenie przechodzi 
wstêpn¹ ocenê merytoryczn¹ i je¿eli bêdzie w krêgu 
zainteresowania potencjalnego inwestora, rozpoczyna siê proces
doprecyzowania przedsiêwziêcia. Ka¿dy uczestnik mo¿e liczyæ
na wsparcie merytoryczne i doradcze. Je¿eli po wszystkich 
ocenach pomys³/firma bêd¹ mia³y w ocenie zespo³u ekspertów
szansê na sukces rynkowy, odbêdzie siê spotkanie z przedstawi-
cielami inwestora i ustalenie warunków wspó³pracy. 

Portal wspiera twórcze pomys³y, innowacyjne inicjatywy
rynkowe, niekonwencjonalne przedsiêwziêcia. Z jednej strony
poszukuje inwestycji z potencja³em, najlepiej nie funkcjonuj¹-
cych dot¹d na polskim rynku, jednak mo¿liwie mocno 
osadzonych w realiach gospodarki. Z drugiej - pozyskuje 
godnych zaufania inwestorów, z bogatym doœwiadczeniem 
i wiedz¹, w pe³ni œwiadomych konsekwencji podjêtego ryzyka,
czerpi¹cych satysfakcjê i przyjemnoœæ z procesu kreowania
nowych przedsiêwziêæ. Dzia³ania portalu oparte s¹ o zasady
partnerstwa, z zachowaniem najwy¿szej poufnoœci i bez-
pieczeñstwa informacji. Dla pomys³odawców i m³odych przed-
siêbiorców udzia³ w Portalu Pomys³ów jest bezp³atny.

Kontakt:
Agata Tujdowska

Mened¿er Projektu 
agata.tujdowska@dga.pl
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Zokazji Jubileuszowej Dekady
UAM 2009-2019, Biuro Infor-

macji i Promocji wraz z Fundacj¹
UAM i Urzêdem Miasta Poznania
zapraszaj¹ wszystkich studentów
naszej uczelni do udzia³u w II edycji
konkursu fotograficznego „UAM
moj¹ uczelni¹”, który w tym roku
przebiega³ bêdzie pod has³em „¯ycie
akademickie”. Prace fotograficzne
(maksymalnie 5 sztuk) zgrane na CD
mo¿na przesy³aæ lub przynieœæ 
do Biura Informacji i Promocji przy
ul. Wieniawskiego 1, w terminie od
7 maja do 15 listopada br. Nagrod¹
dla studentów - autorów 12 fotografii
najciekawiej pokazuj¹cych ¿ycie
akademickie naszej uczelni jest 
m.in. opublikowanie tych fotografii
w kalendarzu uniwersyteckim na rok
2012 oraz wyeksponowanie ich na

wystawie pokonkursowej, po³¹czonej
z wernisa¿em. Ponadto spoœród 
12 najlepszych prac jury wy³oni
„Fotografiê Roku”, której autor
otrzyma nagrodê g³ówn¹ w postaci
markowego aparatu fotograficznego.
Celem konkursu jest promowanie 
i utrwalanie daty 7 maja jako 
rocznicy powstania naszego uniwer-
sytetu.

Ide¹ konkursu jest ukazanie UAM
okiem jego studentów, zachêcenie do
zadumy nad piêknem architektury
budynków, ale i do pokazania ¿ycia
akademickiego, ciekawych sytuacji,
interesuj¹cych zdarzeñ, osobowoœci
akademickich, czy te¿ do refleksji,
czym dla studenta jest jego uczelnia.
Prace powinny opisywaæ ¿ycie aka-
demickie, ludzi i wydarzenia
zwi¹zane z nasz¹ uczelni¹. 

Pomiêdzy jêzykami
W dniach poprzedzaj¹cych obchody Dnia PrzyjaŸni Polsko-Wêgier-
skiej, którego gospodarzem w 2011 roku by³ Poznañ, na UAM
odby³a siê miêdzynarodowa konferencja „Pomiêdzy jêzykami
Europy Œrodkowo-Wschodniej”, wspó³finansowana przez Miêdzy-
narodowy Fundusz Wyszehradzki. 

Wspieramy
Wielkich Jutra
Pod adresem internetowym www.portalpomyslow.pl
pojawi³ siê portal dla przedsiêbiorczych. 
Jest to przedsiêwziêcie realizowane przez Fundacjê
"Wspieramy Wielkich Jutra" w partnerstwie z firm¹
DGA S.A., pe³ni¹c¹ rolê patrona merytorycznego. 

Konferencja zorganizowana zosta³a przez trzy zak³ady UAM: Zak³ad
Filologii Ugrofiñskiej, Zak³ad Infolingwistyki Instytutu Jêzykoznawstwa

oraz Pracowniê Komparatystyki Literackiej Instytutu Filologii Polskiej.
Wspó³organizatorami konferencji by³y równie¿ Uniwersytet im. Loránda
Eötvösa w Budapeszcie, Uniwersytet Masaryka w Brnie oraz miêdzynaro-
dowa organizacja E@I ze S³owacji. 

Na wyk³adach plenarnych wyst¹pili prof. Miklós Kontra, in¿. Jozef 
Reinvart, dr Tomasz Wicherkiewicz, prof. Bogus³aw Baku³a, prof. Csaba
Kiss Gy, prof. Miloš Zelenka oraz prof. Tibor Žilka. Obrady kontynuowane
by³y w czterech sekcjach tematycznych: polityka jêzykowa, powi¹zania
jêzykowe, kulturowe i literackie pomiêdzy krajami Grupy Wyszehradzkiej,
technologie informacyjno - komunikacyjne w nauczaniu jêzyków obcych
oraz komunikacja miêdzykulturowa.

Kurs odby³ siê w Arantzazu, w pobli¿u miejscowoœci Onati. 
Codziennie odbywa³o siê szeœæ godzin nauki, po czym resztê dnia

studenci spêdzali w Onati, Arantzazu lub w innych miejscowoœciach.
Soboty by³y przeznaczone na ca³odzienne wycieczki do Donostii 
(San Sebastian) i Bilbo (Bilbao). 

Podczas Barnetegii uczestnicy du¿o siê nauczyli i zwiedzili.
Wyje¿d¿ali na koncerty do tzw. gaztexea, czyli domu m³odych. Mieli
szansê ogl¹daæ tradycyjne tañce baskijskie. Brali te¿ udzia³ w manifes-

tacjach, propaguj¹cych jêzyk baskijski w Kraju Basków i zalegali-
zowanie baskijskiej partii politycznej. 

Nie oby³o siê tak¿e bez odwiedzenia baskijskich tabern czyli pubów,
które rz¹dz¹ siê trochê innymi prawami ni¿ te polskie. Uczestnicy 
Barnetegii pojawili siê tak¿e w lokalnej telewizji i gazecie, poniewa¿
niewiele osób uczy siê tego jêzyka. Kolejny wyjazd do Kraju Basków
ju¿ w sierpniu. Zainteresowanych wyjazdem zapraszamy na bloga 
barnetegia.net.pl.

Baskijska lekcja
Dziewiêciu studentów jêzykoznawstwa, etnolingwistyki i antropologii, ucz¹cych siê jêzyka baskijskiego, 
mia³o mo¿liwoœæ wyjazdu do Kraju Basków na 15 - dniowy, intensywny kurs jêzykowy - „Barnetegia”. 

II edycja konkursu 

¯ycie akademickie 
w obiektywach studenckich



Kapitu³a zamierza równie¿ przypomnieæ 
i propagowaæ sylwetki swoich patronów,

uœwiadamiaæ spo³eczeñstwu, ¿e ca³y czas
korzystamy z ich osi¹gniêæ. Pomys³odawc¹ 
stowarzyszenia jest poznañski przedsiêbiorca
Pawe³ Olejniczak, w dzia³ania organizacyjne
aktywnie w³¹czy³ siê tak¿e b. wicewojewoda
wielkopolski Jerzy B³oszyk. Wœród cz³onków-
za³o¿ycieli s¹ m.in. rektorzy poznañskich
wy¿szych uczelni, w tym rektor UAM prof. Bro-
nis³aw Marciniak, a tak¿e rektor Uniwersytetu
Jagielloñskiego prof. Karol Musio³. Zamiarem
stowarzyszenia jest m.in. honorowanie osób

zas³u¿onych dla badañ nad tlenem okolicznoœcio-
wym medalem, który ma byæ przyznawany co
dwa lata. Pierwsza uroczysta ceremonia
wrêczenia medali laureatom Medalu im. Jêdrzeja
Œniadeckiego, Karola Olszewskiego, Zygmunta
Wróblewskiego odby³a siê 19 listopada 2010 r.
Wyró¿nienia otrzymali: prof. Tadeusz Maliñski 
z Uniwersytetu w Ohio (USA), œwiatowej s³awy
badacz zastosowañ tlenku azotu wg najnowszych
osi¹gniêæ nanotechnologii, prof. Jan Zieliñski,
pulmonolog, pionier wdro¿enia leczenia
domowego tlenem, Michael Posey, amerykañski
konstruktor, twórca przenoœnego koncentratora

tlenowego oraz prof. Witold M³ynarczyk, 
lekarz, zas³u¿ony w rozwoju pulmonologii 
w Wielkopolsce. 

W planach kapitu³y jest tak¿e zorganizowanie
w 2012 roku miêdzynarodowej konferencji
naukowej na temat tlenu i jego zwi¹zków. 

mdz
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Wtym roku specjalnymi goœæmi wydarzenia by³y dzieci, ju¿ od
wejœcia witane cukierkami rozdawanymi przez postaci 
z popularnych bajek. Œlady stóp na pod³odze prowadzi³y do

przygotowanego dla nich pokoju bajkowego. 
Swoje zainteresowania w poszczególnych pokojach prezentowa³y

m.in. ko³a naukowe dzia³aj¹ce w IKE. Nazwa Instytutu zobowi¹zuje,
wiêc przedstawiono stolice Europy: Berlin, Kijów, Londyn, Madryt.
Obok prezentacji multimedialnych i spotkañ z przebranymi w histo-
ryczne stroje postaciami, proponowano odwiedzaj¹cym degustacjê
typowych dla kuchni danego kraju potraw i napojów. Piwnicê natomiast
opanowali przedstawiciele subkultur: hippis, skate, punk, Emo. Specjaln¹
ofertê przygotowano w tym roku dla kobiet - na terenie kampusu stan¹³
mammobus, a w jednym z pomieszczeñ otwarto salon piêknoœci. By³ te¿

pokój gnieŸnieñskiego Uniwersytetu Trzeciego Wieku: z seniorami
mo¿na by³o zagraæ w karty, porozmawiaæ po angielsku, wspólnie
poœpiewaæ i potañczyæ. 

Noc Uniwersytetu mia³a tak¿e swoj¹ ods³onê sportow¹, tym razem
by³y to pokazy sztuk walki. Ka¿dy uczestnik Nocy móg³ te¿ nabyæ ksi¹¿ki
naukowe za symboliczn¹ z³otówkê. Jedn¹ z imprez towarzysz¹cych by³a
licytacja na rzecz miejskich œwietlic socjoterapeutycznych. Najwy¿sz¹
cenê osi¹gnê³a koszulka z podpisami pi³karzy poznañskiego Lecha.
Choæ aukcjê wygra³ jeden z pracowników IKE, wylicytowany przed-
miot - ku zaskoczeniu publicznoœci - podarowa³ studentowi, zapalonemu
kibicowi Lecha. Odbywaj¹ca siê od kilku lat Noc Uniwersytetu na sta³e
wpisa³o siê w kalendarz imprez kulturalnych Gniezna i rokrocznie 
przyci¹ga t³umy zwiedzaj¹cych. Anna Gacek

TLEN JEST OK!
W kwietniu w uniwersyteckiej Sali Senatu powo³ana zosta³a kapitu³a Medalu
im. Jêdrzeja Œniadeckiego, Karola Olszewskiego, Zygmunta Wróblewskiego.
Ma ona na celu nagradzanie wybitnych osi¹gniêæ w zakresie zastosowañ
tlenu i jego zwi¹zków w nauce, medycynie, sporcie czy w przemyœle.
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Uniwersytetu

Noc Uniwersytetu zaingurowa³ 
w Instytucie Kultury Europejskiej 
w GnieŸnie wyk³ad dr Gra¿yny
Gajewskiej o pocz¹tkach feminizmu.
Tradycyjnie, w ten jedyny w roku
czwartek, 31 marca o wyznaczonych
godzinach, kolejno otwierane by³y
poszczególne pokoje tematyczne. FO
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NASZ UNIWERSYTET RANKING POLSKICH UCZELNI
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Wuroczystoœci og³oszenia wyników rankingu, która
odby³a siê 19 maja w Centralnej Bibliotece 
Rolniczej w Warszawie, wziêli udzia³ przedstawi-

ciele parlamentu, Kancelarii Prezydenta RP, Ministerstwa Nauki
i Szkolnictwa Wy¿szego oraz Ministerstwa Edukacji Naro-
dowej, a tak¿e wielu innych instytucji zwi¹zanych ze szkol-
nictwem wy¿szym i edukacj¹. Bohaterami spotkania byli, rzecz
jasna, rektorzy najlepszych polskich uczelni. 

W dwunastej edycji Rankingu Szkó³ Wy¿szych 2011 przygo-
towanej przez miesiêcznik edukacyjny Perspektywy i dziennik
Rzeczpospolita oceniono 265 polskich uczelni (90 uczelni aka-
demickich, 101 magisterskich niepublicznych, 50 licencjackich
niepublicznych oraz 25 pañstwowych wy¿szych szkó³
zawodowych.)

W tej konkurencji Uniwersytet im. Adma Mickiewicza
poœród Uczelni Akademickich (90 szkó³ wy¿szych - zarówno
publicznych jak i niepublicznych) zaj¹³ czwarte miejsce. Nato-
miast poœród polskich uniwersytetów uplasowa³ siê jak zwykle 
w pierwszej trójce, zajmuj¹c miejsce trzecie (po Warszawskim 
i Jagielloñskim). 

- Patrz¹c na poszczególne kryteria rankingu mo¿na okreœliæ
mocne i s³abe strony uczelni - mówi³ obecny na uroczystym
finale prof. Witold Jurek, wiceminister nauki i szkolnictwa
wy¿szego, podkreœlaj¹c wewnêtrzny i zewnêtrzny sens
rankingu. - Chodzi o to ¿eby mocne strony wzmacniaæ, a s³absze
niwelowaæ. Ten ranking ma dobr¹ markê, co okreœla sk³ad
Kapitu³y, która decyduje o przyjêtych kryteriach i przejrzystoœci
tych kryteriów. Je¿eli do ogromnego rozwoju infrastruktury 
polskiego szkolnictwa wy¿szego, które w ostatnich latach dziêki

œrodkom UE przyspieszy³o swój rozwój o co najmniej 15 lat,
uczelnie do³o¿¹ starania o jakoœæ dydaktyki i badañ, to wierzê,
¿e znacz¹co poprawi siê usytuowanie naszych uczelni 
w rankingach miêdzynarodowych. Ogromnie im tego ¿yczê.
Gratulujê organizatorom rankingu, poniewa¿ promowanie
jakoœci zawsze ma sens, gratulujê tak¿e wszystkim zwyciêzcom,
a wszystkim ¿yczê, ¿eby ten ranking by³ punktem wyjœcia do
poprawy i jeszcze wy¿szego poziomu nauki, bo od tego zale¿y
rozwój pañstwa i dobrobyt nas wszystkich - powiedzia³ minister
Witold Jurek.

- W Polsce w ostatnich dwudziestu latach w zakresie szkol-
nictwa wy¿szego osi¹gnêliœmy niespotykany w skali œwiata
sukces iloœciowy. Najwy¿szy czas, ¿eby nie gubi¹c tej wartoœci,
zacz¹æ powa¿nie myœleæ o jakoœci pracy polskich uczelni. Taka
idea jest myœl¹ przewodni¹ Rankingu Szkó³ Wy¿szych 2011
„Perspektyw” i „Rzeczpospolitej” - jakoœæ, jakoœæ, jakoœæ!
Jesteœmy œwiadkami wa¿nego wydarzenia, jakim jest og³oszenie
wyników rankingu szkó³ wy¿szych, który stanowi wa¿ny wk³ad 
w budowanie kultury jakoœci polskich uczelni - tak rozpocz¹³
fina³ Rankingu Szkó³ Wy¿szych 2011 prof. Micha³ Kleiber,
prezes Polskiej Akademii Nauk i przewodnicz¹cy Kapitu³y
tegorocznego Rankingu. - Podstaw¹ tworzenia rankingu by³a
wielokryterialnoœæ i transparentnoœæ, co zapewnia jego du¿¹
u¿ytecznoœæ adresowan¹ do kilku grup: kandydatów na studia,
pracodawców, w³adz uczelni, administracji pañstwa, w tym
zw³aszcza ministerstwa szkolnictwa wy¿szego - mówi³ prof.
Kleiber, przedstawiaj¹c filozofiê tworzenia rankingu, kryteria 
i wagi dla poszczególnych parametrów. 

O-len

UAM
w „Wielkiej trójce” 
uniwersytetów

Prowadzona od kilkunastu lat coroczna klasyfikacja wy¿szych uczelni cieszy siê uznaniem nie tylko 
w œrodowisku akademickim. Darz¹ j¹ równie¿ zaufaniem przyszli studenci, dla których jest cenn¹
wskazówk¹ przy podejmowaniu decyzji zwi¹zanych z wyborem kierunku studiów i uczelni - napisa³ 
w specjalnym liœcie do uczestników uroczystego og³oszenia wyników Rankingu Szkó³ Wy¿szych 2011 
Perspektyw i Rzeczpospolitej prezydent Bronis³aw Komorowski.

UAM
w „Wielkiej trójce” 
uniwersytetów
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Dnia 27 stycznia 2011 mia³o miejsce uroczyste otwarcie
nowej sali obrad Senatu w Collegium Minus. Na ten cel
zaadaptowano dotychczasow¹ salê wyk³adow¹ nr XIX,

maj¹c¹ za sob¹ d³ug¹ i bogat¹ historiê, pisan¹ emocjami wielu
pokoleñ profesorów i studentów. Odt¹d bêdzie ona miejscem
zupe³nie innych emocji, ale z pewnoœci¹ nie mniejszych ni¿
dot¹d, bo przecie¿ sala przypomina miejsce obrad parlamentu, 
a klasykowi kojarzy siê z teatrem greckim. Czy nasz uniwer-
sytecki Senat dostrze¿e i zastosuje kanony theatrum greckiego,
to ju¿ inna kwestia… Zapewne w realizacji tych zamierzeñ
mo¿e byæ pomocny wystrój sali, aran¿acja foteli senackich 
i centralnie przygotowane miejsce dla oratorów.

Nowoœci¹ w sali jest równie¿ witra¿. Pomys³, by znalaz³ siê
on w tym miejscu, powsta³ jeszcze w poprzedniej kadencji jako
inicjatywa w³adzy rektorskiej i kanclerskiej. Gdy adaptacja
zbli¿a³a siê ku koñcowi, rektor UAM prof. Bronis³aw Marciniak
powo³a³ Komisjê1, a efekt jej dzia³ania po raz pierwszy ujrzeli
uczestnicy wspomnianej uroczystoœci.

Rozpatrywano kilka tradycyjnych wariantów witra¿a, wreszcie
Komisja1 jednomyœlnie (sic!) zdecydowa³a siê podj¹æ dzia³ania
koncepcyjne w zupe³nie innym kierunku, co w efekcie da³o jego
obecn¹ postaæ. Witra¿ przedstawia litery, cyfry, znaki i symbole.
Niektóre z nich s¹ ³atwo czytelne, inne mniej, a w ca³oœci

pozwalaj¹ tak¿e na w³asn¹ interpretacjê ich znaczenia. I ten ele-
ment, aby w³aœnie ka¿dy móg³ znaleŸæ w witra¿u coœ dla siebie,
Komisja uzna³a za najistotniejszy. Mo¿e to brzmieæ obrazoburczo,
ale Komisja postanowi³a tak¿e spe³niæ swoj¹ rolê edukacyjno 
- wychowawcz¹ i przemyciæ w formie witra¿a nieœmiertelne
treœci dotycz¹ce naszego uniwersytetu, a tak¿e obecnej sytuacji,
zarówno tej w skali makroskopowej, jak i mikroskopowej 
(np. Kolejorz-Majstrem 2010).

Najczytelniejsze s¹ dwie daty: 1611 i 2011: pierwsza to rok
podniesienia kolegium poznañskiego Towarzystwa Jezusowego
przez króla Zygmunta III Wazê do godnoœci uniwersytetu 
i druga, wskazuj¹ca na rocznicê tego wydarzenia. Okolicznoœci
zewnêtrzne nie pozwoli³y cieszyæ siê w pe³ni uzyskanym przy-
wilejem, niemniej faktem jest, ¿e przed 400 laty Poznañ mia³
swój uniwersytet. Dlatego warto by³o przypomnieæ tê datê 
i uwieczniæ j¹ na witra¿u, materiale kruchym wprawdzie, ale
wyj¹tkowo trwa³ym. Jest wiêc: Z III W i kontrapunkt BMR -
Bonus Magnus Rex, czyli: Dobry Wielki Król, bo tak patrzymy
na decyzjê królewsk¹ z perspektywy minionych stuleci. Oczy-
wiœcie, pomys³owoœæ jak i wrodzone zdolnoœci kojarzenia ogl¹-
daj¹cego witra¿ mog¹ podpowiedzieæ inne odczytanie obu
skrótów. Jeœli ogl¹danie witra¿a rozpoczniemy od jego pól 
centralnych, widzimy, ¿e s¹ one najjaœniejsze i niezagêszczone

Senatus cum vitro*

(garœæ refleksji)



znakami, a te, które widzimy, s¹ wystarczaj¹co czytelne.
Wszelkie dzia³ania maj¹ swój pocz¹tek ( ) i koniec ( ).
Pocz¹tek mo¿e byæ skromny, st¹d minusku³a w pisowni, ale
koniec powinien przynieœæ obfite owoce, wyra¿one majusku³¹.
Dotyczyæ to mo¿e równie¿ osób, przemawiaj¹cych w czasie
obrad Senatu z wydzielonego dla mówcy miejsca, niczym 
z o³tarza w greckim teatrze, stanowi¹cego centralny punkt tzw.
orchestry. Ta œwiadomoœæ mo¿e nie sprzyjaæ szybkiemu koñczeniu
wypowiedzi, st¹d du¿a omega mo¿e dzia³aæ niczym sygna³,
informuj¹cy o koniecznoœci zejœcia z mównicy. Czytelne w tych
samych polach s¹ tak¿e ci¹gi zerojedynkowe („Niech wasza
mowa bêdzie: tak, tak, nie, nie”), nieodzowne w systemie infor-
matycznym. Ich obecnoœæ przypomina ci¹gi cyfr, pro-
dukowanych przez Enigmê, dzie³o naszych trzech matema-
tyków, którzy oprócz pami¹tkowej tablicy na parterze Collegium
Minus, znaleŸli swoje miejsce tak¿e na witra¿u, a sposób 
ich uwiecznienia koresponduje z pomnikiem, postawionym 
dla uczczenia ich pamiêci przed Zamkiem. Przesuwaj¹c siê
dalej w obu kierunkach, obserwujemy zagêszczaj¹ce siê znaki 
i równoczeœnie ciemniejszy kolor szk³a witra¿owego. W krañ-
cowych polach zagêszczenie jest jeszcze wiêksze i kolor szk³a
ponownie ciemniejszy. W tej czêœci witra¿a mo¿e do woli pra-
cowaæ wyobraŸnia i podpowiadaæ przeró¿ne znaczenia
poszczególnych symboli i znaków. Ka¿dy mo¿e znaleŸæ znak
czy literê, z któr¹ mo¿e siê identyfikowaæ albo dopatrywaæ siê
znaczeñ, których nie dopatrzyli siê inni. Zmêczony jednak prób¹
rozwik³ania pl¹taniny zawartoœci poszczególnych pól
zewnêtrznych witra¿a, wraca do centrum, do pe³nego œwiat³a 
i do koñca ogl¹dania, czyli do . Przedtem po¿egna³ siê 
z patronem naszego uniwersytetu, który ukry³ siê pod ³atwym do
rozszyfrowania symbolem („A jego imiê …”). 

Witra¿ zawiera wiele informacji, nieco skrytych, ale dla
chc¹cego ³atwych do odgadniêcia. Niew¹tpliwie charakteryzuje
siê symetri¹: centralne pola sprawiaj¹ wra¿enie uporz¹dko-
wanych („Bo tak byæ musi!”). No, ale to oczywiste, ¿e w cen-
trum, czyli w Collegium Minus w³adze uniwersyteckie musz¹
byæ jasne i œwietliste, gwarantuj¹c sprawne, harmonijne
zarz¹dzanie uczelni¹. Im dalej od centrum obserwujemy coraz
wiêksz¹ entropiê2, a to oznacza tylko jedno: twórcze wrzenie na
oddalonych od centrum wydzia³ach. 

Tak mo¿na spojrzeæ na witra¿, ale spojrzeñ mo¿e byæ wiele 
i ró¿nych, tak¿e ze strony tych samych osób. Witra¿ ma bowiem
swoj¹ dynamikê, podkreœlon¹ symbolami czterech ¿ywio³ów,
które od wieków otaczaj¹ cz³owieka i decyduj¹ o warunkach
jego bytowania na Ziemi.

Na koniec to, co szczególnie wa¿ne i wymaga podkreœlenia.
Nie by³oby witra¿a, gdyby nie znalaz³ siê wykonawca roz-
pasanych pomys³ów, zw³aszcza chemika i filologa. Ws³uchiwa³
siê w nie ze swoj¹ ekip¹ prof. Janusz Stankowski z Uniwersytetu
Artystycznego w Poznaniu, zmaterializowa³ w postaci projektu
i dopilnowa³ jego podziwu godnej realizacji. 

Sylwester Dworacki (filolog klasyczny) 
i Henryk Koroniak (chemik organiczny)

* vitrum - ³ac. szk³o

1 Komisja - w zarz¹dzaniu jakimkolwiek organem, twór jedno- lub wieloosobowy,
który ma na celu utrudniæ podjêcie jednoznacznej i jedynie s³usznej decyzji organom do
tego uprawnionym.

2 Entropia - pojêcie termodynamiczne mierzone w jednostkach cal/deg (wg systemu
SI J/deg), zwyczajowo zapo¿yczane przez przedstawicieli nauk nie-przyrodniczych jako
miara nieuporz¹dkowania, czyli ba³aganu. St¹d stwierdzenie: Jest pani królow¹
entropii!! jest obraŸliwe…
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Od pocz¹tku roku publikowaliœmy na naszych ³amach
wypowiedzi dziekanów poszczególnych wydzia³ów. Mówili
oni o swoich oczekiwaniach wobec dziedziny nauki, jak¹
reprezentuj¹, wobec mo¿liwych perspektyw. Nakreœlali plany
swojego wydzia³u na najbli¿szy rok. Dziêki temu utworzy³ siê
swoisty obraz naszej uczelni na tle nauki w ogóle, jej mo¿li-
woœci i szans. 

Panie profesorze, obraz ten bêdzie bardziej spójny, jeœli 
na ca³oœæ zagadnieñ spojrzy siê równie¿ z punktu widzenia
profesora chemii i rektora. Zatem dziœ proszê mówiæ 
o oczekiwaniach i nadziejach, w dalszej jednak¿e ni¿ rok 2011
perspektywie.

Zacznê od chemii i fotochemii, bo to dziedzina, któr¹ siê 
zajmujê. WyraŸnie da siê dostrzec, ¿e zmierza ona obecnie 
w kierunku fotobiologii. Skupia bardziej ni¿ kiedykolwiek d¹¿enie
do ³¹czenia w sobie elementów wielu nauk przyrodniczych:
chemii, biologii, fizyki, matematyki... Ten proces widoczny jest
w nauce œwiatowej, sprzyja mu równie¿ europejska polityka
naukowa. Ato znaczy, ¿e s¹ œrodki na interdyscyplinarne badania,
na wypracowanie zintegrowanych dzia³añ równie¿ w zakresie
wdra¿ania efektów tych badañ. Widaæ to równie¿ na naszej poz-
nañskiej uczelni. Mamy bardzo dobr¹ kadrê, stale polepszaj¹c¹
siê infrastrukturê badawcz¹ i warunki rozwoju, nowe pomys³y,
a wiêc wszystko co jest potrzebne dla rozwoju badañ i tworzenia
centrów badawczych. 

Czego konkretnie oczekuje siê od tej dziedziny, od jej 
rozwoju? 

W szukaniu wyjaœnieñ wielu przyrodniczych procesów
docieramy na poziom molekularny. Staramy siê dotrzeæ do istoty
rzeczy, odkryæ mechanizmy, odpowiedzialne za taki czy inny
proces. Próbujemy na przyk³ad znaleŸæ odpowiedŸ na pytanie,
gdzie i w jaki sposób zaczyna siê choroba Parkinsona czy
Alzheimera, jakie mechanizmy o tym decyduj¹. Podobnie 
w poznawaniu mechanizmów stresu oksydacyjnego i jego

skutków. To przyk³adowe zagadnienia, których wyjaœnienia
nale¿y szukaæ na poziomie badañ podstawowych w naukach
przyrodniczych, ale w kilku dyscyplinach a nie tylko w jednej.
Rozwi¹zania mog¹ wiêc znajdowaæ jedynie wielodyscyplinarne
zespo³y badawcze, które ³¹cz¹ pracê naukow¹ biologów,
chemików, fizyków, matematyków...

A zatem na konkretny problem zespó³ rozmaitych specjali-
stów spogl¹da z ró¿nych stron. Przeœwietla go w wielu aspek-
tach? 

Chcemy, jak powiedzia³em, jak najg³êbiej docieraæ do decy-
duj¹cych o problemie mechanizmów. Dopiero po ich zbadaniu 
i okreœleniu mo¿emy szukaæ sposobów przeciwdzia³ania 
i terapii. Ten tryb prowadzenia badañ jest szczególnie atrak-
cyjny, jak obserwujê, dla m³odych naukowców. Nasz Uniwer-
sytet dok³ada wiêc wszelkich starañ, aby stworzyæ jak najlepsze
warunki do wykorzystania tego zapa³u i potencja³u. 

Tak oto trafiamy na nasze uniwersyteckie podwórko. 
Jest pan z niego zadowolony?

Patrzê na nie z optymizmem. Jest doskona³a kadra, mamy
stosown¹ i ci¹gle uzupe³nian¹ aparaturê badawcz¹ i zaplecze.

UAM 
w europejskiej
przestrzeni

Z prof. Bronis³awem Marciniakiem,
rektorem UAM, 
rozmawia Jolanta Lenartowicz 
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Przyk³adem niech bêdzie Morasko. Tam w naturalny sposób,
poprzez s¹siedztwo mo¿na powiedzieæ, tworz¹ siê miêdzy-
dyscyplinarne zwi¹zki. Uczeni pracuj¹cy obok siebie, coraz
czêœciej ze sob¹ wspó³pracuj¹. Przekraczane s¹ instytucjonalne
ramy wydzia³ów, instytutów i zak³adów. Generalnie ujmuj¹c,
s³u¿y to szeroko rozumianym badaniom przyrodniczym 
i zespo³om, które szukaj¹ nowatorskich rozwi¹zañ. 

Znakomitym twego przyk³adem s¹ dwa interdyscyplinarne
centra. 

Otó¿ to. Oprócz budynków naszych wydzia³ów, na kampusie
Morasko powstaj¹ dwie œrodowiskowe inwestycje o charakterze
interdyscyplinarnym, a mianowicie: Miêdzyuczelniane Cen-
trum NanoBioMedyczne oraz Wielkopolskie Centrum Zaawan-
sowanych Technologii (WCZT). W obu projektach, finan-
sowanych przez fundusze strukturalne Unii Europejskiej, 
Uniwersytet pe³ni rolê lidera i koordynatora. Uzyskiwane tu
wyniki z pewnoœci¹ bêd¹ na najwy¿szym, œwiatowym poziomie
w zakresie badañ podstawowych. Mog¹ byæ tak¿e przetwarzane
na konkretne rozwi¹zania technologiczne. WCZT bêdzie tak¿e
s³u¿yæ transferowi badañ do praktyki gospodarczej. Stwarzamy
zatem pole rozwoju dla badañ o charakterze aplikacyjnym.
Warto tu podkreœliæ przysz³¹ rolê Poznañskiego Parku
Naukowo-Technologicznego Fundacji UAM, gdzie wyniki
badañ podstawowych bêd¹ mog³y byæ przetwarzane na
konkretne technologie. Konkretne technologie, a te stan¹ siê
zal¹¿kiem nowych przedsiêbiorstw opartych na wiedzy.
S¹siedztwo na kampusie uniwersyteckim dobrze wyposa¿onych
pracowni wielu specjalnoœci sprzyja tworzeniu wielkich 
interdyscyplinarnych zespo³ów badawczych. A o to nam chodzi. 

Nic tylko dzia³aæ. Jak siê pan spodziewa, kiedy bêdzie
mo¿na zebraæ pierwsze tego plony? 

Procesy, które siê zaczê³y, s¹ nieodwracalne. Sprzyja³a im 
i sprzyja wieloletnia polityka kolejnych w³adz uniwersyteckich.
Walczymy o to, ¿eby nasz Uniwersytet, silny zespo³ami jednostek
badawczych, by³ znacz¹c¹ w europejskiej przestrzeni naukowej
placówk¹. Nie da siê jednoznacznie ustaliæ daty, kiedy to
nast¹pi. W ka¿dym razie wierzymy, ba, mamy pewnoœæ, ¿e dziêki
aktywnemu programowi inwestycyjnemu, ten czas siê przy-
bli¿a. W najbli¿szych latach ukoñczymy budowê Moraska,
przeobra¿anie Kampusu Œródmiejskiego (Collegium Novum,
Collegium Iuridicum i Iuridicum Novum, Collegium Historicum)
i modernizacjê kampusu Szamarzewo. Wtedy bêdziemy ju¿
wielkim, pe³nym Uniwersytetem. Bêdzie to, jak przewidujemy,
oko³o roku 2015. To powinno zamkn¹æ czas wielkiego budowania.
Równie wa¿nym zadaniem jest internacjonalizacja uczelni, i to
zarówno w badaniach jak i dydaktyce. Bardziej zdecydowane
przejœcie na tory miêdzynarodowe, podejmowanie badañ
miêdzynarodowych, ³¹czenie siê w zespo³y europejskie i œwia-
towe to dziœ warunek bycia uniwersytetem nowoczesnym. 

£¹cz¹cym w sobie tak¿e inne uczelnie? Myœli pan o tym? 
Owszem, tak. Od pocz¹tku kadencji rozwa¿am, czy jest

mo¿liwoœæ, aby skupiæ znów te uczelnie, które z uniwersytetu,
na podstawie decyzji politycznych, wysz³y. Czy tak siê stanie?
Byæ mo¿e… kiedyœ. Chocia¿ dziœ trudno powiedzieæ kiedy.
Marzy mi siê jednak federacja, czy te¿ zwi¹zek uczelni pod
nazw¹ Uniwersytet Poznañski, silny naukami humanistycznymi,
spo³ecznymi, przyrodniczymi, medycznymi czy rolniczymi…

To jednak kwestia przysz³oœci? 
Tak, tymczasem z satysfakcj¹ patrzê, jak roœnie nowa uniwer-

sytecka dzielnica Poznania: Morasko - dzielnica naukowa, jak
stwarzamy coraz lepsze warunki dla rozwoju nauk humanisty-
cznych i spo³ecznych. 

Ponad 18 procent wiêcej na naukê 
i 230 mln na dotacjê projakoœciow¹ 
w szkolnictwie wy¿szym to
najwa¿niejsze dla Ministerstwa Nauki 
i Szkolnictwa Wy¿szego decyzje 
bud¿etowe na rok 2012 przyjête 
przez Radê Ministrów.

To bud¿et inteligentnego rozwoju w czasie fundamental-
nych zmian w nauce i szkolnictwie wy¿szym 

- powiedzia³a prof. Barbara Kudrycka, minister nauki 
i szkolnictwa wy¿szego.

Nak³ady na naukê w bud¿ecie Ministerstwa Nauki 
i Szkolnictwa Wy¿szego wynios¹ ³¹cznie 6,37 mld z³ 
tj. 18,36% wiêcej ni¿ w ustawie bud¿etowej na rok 2011. 
W ujêciu kwotowym wzrost ten wynosi 989 mln z³. 
W porównaniu z rokiem 2007 (bud¿et na poziomie 3,75 mld z³)
oznacza to wzrost o 70%. Dodatkowo, w rezerwach
celowych bud¿etu pañstwa przeznaczonych na dofinan-
sowanie i finansowanie projektów z udzia³em œrodków
europejskich, na rzecz nauki zaplanowano w 2012 r. 1,33
mld z³, co wynika tak¿e z pozycji lidera MNiSW
w wydatkowaniu œrodków europejskich.

Wzrost nak³adów na naukê zagwarantowany zosta³ tak¿e
w latach kolejnych. W przyjêtym przez rz¹d Wieloletnim
Planie Finansowym Pañstwa na lata 2011-2014 za³o¿ono
coroczny wzrost nak³adów bud¿etu krajowego (tj. z wy³¹cze-
niem œrodków na wspó³finansowanie i finansowanie 
programów operacyjnych UE) na naukê w wysokoœci 8%.

W 2012 roku wiêksze œrodki skierowane zostan¹ do Narodo-
wego Centrum Badañ i Rozwoju oraz Narodowego Centrum
Nauki - ³¹czny wzrost w porównaniu z rokiem 2011 to ponad
1 mld z³. Ponadto z inicjatywy Ministra Nauki i Szkolnictwa
Wy¿szego realizowana jest procedura identyfikacji fakty-
cznie ponoszonych wydatków na badania i rozwój w ramach
bud¿etów innych ministerstw. Z podsumowania kwot wynika,
¿e w 2011 r. wydatki te wynios¹ ok. 2 mld z³.

W odniesieniu do szkolnictwa wy¿szego w projekcie
bud¿etu zaplanowano kwotê 10,39 mld z³. Dodatkowo, 
w rezerwie celowej bud¿etu pañstwa „Œrodki na zadania 
projakoœciowe w szkolnictwie wy¿szym” przewidziano 
230 mln z³ na utworzenie funduszu projakoœciowego dla
m.in. Krajowych Naukowych Oœrodków Wiod¹cych
(KNOW). W rezerwach celowych bud¿etu pañstwa przezna-
czonych na dofinansowanie i finansowanie projektów 
z udzia³em œrodków europejskich, na rzecz szkolnictwa
wy¿szego zaplanowano w 2012 r. 582 mln z³.

Newslatter MNiSW

Bud¿et
inteligentnego
rozwoju
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Teoretycznie postulowano ju¿ dawno mo¿liwoœæ powsta-
nia takiej monowarstwy, ale praktycznie otrzymanie jej
nie by³o ³atwe, bo cienki film albo nie by³ jednolity, albo

tworzy³o siê kilka warstw, gdy¿ to by³o bardziej energetycznie
dla atomów korzystne. Dziœ grafenem zajmuj¹ siê tysi¹ce
uczonych na ca³ym œwiecie. Ci¹gle odkrywane s¹ jego nowe
w³aœciwoœci, dziêki którym grafen mo¿e zrewolucjonizowaæ
wiele dziedzin naszego ¿ycia. 

W grafenie wszystkie atomy s¹ „ods³oniête”, i jeœli kontaktuje
siê z nim jakaœ jedna cz¹steczka, to ju¿ ta jedna cz¹steczka jest
w stanie zmieniæ jego w³aœciwoœci elektryczne. Reaguj¹c na

bardzo niskie stê¿enia, nawet na jedn¹ cz¹steczkê, grafen mo¿e
mieæ zastosowanie w ró¿nego rodzaju sensorach. A jeœli chodzi
o katalizê, to mo¿na sobie wyobraziæ, ¿e ró¿ne centra katality-
czne na macie grafenowej mog³yby siê ze sob¹ kontaktowaæ, 
a wiêc dawa³oby to wieloœæ skomplikowanych reakcji. 

To wszystko jest w sferze badañ. Jak wa¿nych dowodzi to, ¿e
Francja czy Niemcy maj¹ Narodowe Programy Badania
Grafenu. Polacy te¿ maj¹ swoje zas³ugi, bo niedawno grupie
polskich naukowców z Warszawy uda³o siê znaleŸæ dobr¹
metodê przemys³owego otrzymywania arkuszy grafenu 
- du¿ych i bez defektów. 

Aleksandra Wójcik pracowa³a 2 lata na Uniwersytecie Notre
Dame w pobli¿u Chicago pod kierownictwem prof. Prashanta
Kamata. Tam pierwszy raz zetknê³a siê z badaniami dotycz¹cymi
ogniw s³onecznych. Generalnie chodzi o to, by mo¿liwie 
efektywnie przetworzyæ energiê s³oneczn¹ na energiê 
elektryczn¹, czyli oœwietlaj¹c fotoogniwo wywo³aæ przep³yw
pr¹du. Zajmowa³am siê badaniami w³aœciwoœci fotofizycznych
barwników - mówi - bo ci¹gle trwaj¹ poszukiwania takich, które
umo¿liwi³yby wykorzystanie widma s³onecznego o d³ugoœci fal
powy¿ej 700 nanometrów czyli w podczerwieni. Nie zbieramy
tego promieniowania i tracimy prawie 50 proc. energii
s³onecznej.

Potem zainteresowa³a siê grafenem. Bo drug¹, równie wa¿n¹
w fotowoltaice kwesti¹, jest efektywne rozseparowanie
³adunków tzn. zmuszenie elektronu, ¿eby po wzbudzeniu przez
promieniowanie wywêdrowa³ do obwodu zewnêtrznego, zamiast
³¹czyæ siê z tzw. dziur¹ poelektronow¹, odtwarzaj¹c stan uk³adu
spzred wzbudzenia. Tylko dziêki efektywnej separacji
przestrzennej elektronu i dziury jesteœmy w stanie wygenerowaæ
pr¹d elektryczny z energii s³onecznej. Oczywiœcie, jest masa
reakcji, które temu siê „sprzeciwiaj¹”: wzbudzony elektron
niekoniecznie musi chcieæ wywêdrowaæ do obwodu
zewnêtrznego - mo¿e zamiast tego reagowaæ z indywiduami,
które s¹ w pobli¿u przez co tracona jest energia wzbudzenia.
Aleksandra Wójcik zajmowa³a siê niekowalencyjn¹ mody-
fikacj¹ grafenu barwnikiem, po to by móc selektywnie
wzbudzaæ barwnik i obserwowaæ, czy bêdzie wtedy oddawa³
elektrony do grafenu i na ile efektywnie.

Ten niezwyk³y grafen
Grafen jest niesamowitym materia³em - wyjaœnia z entuzjazmem dr Aleksandra Wójcik z Zak³adu Fizyki
Chemicznej UAM - bo to jedyny, który jest naprawdê dwuwymiarowy. Warstwa grafenu ma rzeczywiœcie
gruboœæ tylko 1 atomu. Jest to jedyny na razie materia³, który mo¿na doprowadziæ do takiej cienkoœci 
i jedyny, który ma tak¹ np. w³aœciwoœæ, ¿e elektrony, które siê w nim poruszaj¹, zachowuj¹ siê tak, 
jakby nie mia³y masy, jakby by³y fotonami.

Tylko w grafenie elektrony 
zachowuj¹ siê tak, jakby nie mia³y masy, 
jakby by³y fotonami

„

SoundAbility, to projekt grupy NET
dzia³aj¹cej w ramach Ko³a In¿ynierii
Oprogramowania, sk³adaj¹cej siê ze

studentów UAM i Poznañskiego Uniwersytetu
Artystycznego. G³ównym celem naszego 
projektu jest poprawa komfortu osób, maj¹-
cych problemy ze s³uchem. Umieszczona 
w telefonie komórkowym aplikacja,
towarzysz¹c osobie odciêtej od istotnych infor-
macji niesionych np. przez syrenê alarmow¹
czy dzwonek do drzwi, t³umaczy dŸwiêki na
sygna³y wibracyjne i wizualne. Innowacyjne

zastosowanie sieci neuronowych w telefonie
komórkowym sprawi³o, ¿e u¿ytkownik systemu
mo¿e nauczyæ SoundAbility dŸwiêków,
pochodz¹cych ze swojego otoczenia, 
dostosowuj¹c go dok³adnie do w³asnych
potrzeb - t³umaczy mechanizm dzia³ania
Marek Banaszak, jeden z autorów projektu. 
W sumie zaanga¿owane w niego jest szeœæ
osób: Tomasz Gdala, Marek Banaszak, Maciej
Bettin i Krzysztof ¯arczyñski z Wydzia³u
Matematyki i Informatyki UAM, Alicja
Bro¿yna z Instytutu Akustyki na Wydziale

Fizyki UAM oraz Magdalena Dudarska 
z Uniwersytetu Artystycznego. Praca nad pro-
jektem zajê³a im oko³o 2000 godzin.

Zwyciêzcy otrzymali 7 tys. z³ na realizacjê
swojego projektu. Jego efekty bêd¹ zobowi¹zani
przedstawiæ na przysz³orocznym kongresie.
Fundusze przeznaczymy na zakup nowoczes-
nych telefonów komórkowych, co umo¿liwi
dalsze kontynuowanie prac nad projektem
- wyjaœnia Marek Banaszak. 

Kongres to jedna z form wspó³pracy
pomiêdzy ko³ami naukowymi, dzia³aj¹cymi

II Kongres Kó³ Naukowych UAM 

Studenci us³yszeli problem niedos³ysz¹cych
SoundAbility - tak¹ nazwê nosi zwyciêski projekt badawczy, wybrany podczas odbywaj¹cego siê 9 i 10 maja 
II Kongresu Kó³ Naukowych UAM. Jest to aplikacja na telefon komórkowy, stworzona z myœl¹ o osobach, 
maj¹cych problemy ze s³uchem. Na realizacjê projektu zwyciêzcy otrzymali 7 tys. z³ od w³adz uniwersytetu.



Pobyt w USA by³ bardzo intensywny. To by³a naprawdê
dobra grupa badawcza i by³o wiadomo, ¿e jeœli siê chce w niej
pracowaæ, trzeba poœwiêciæ siê pracy w stu procentach. Bardzo
pomog³y mi cotygodniowe spotkania - wspomina - prowadzone
w formie luŸnej dyskusji: jedna osoba przygotowywa³a pod-
sumowanie swoich wyników badañ, a reszta na ten temat dysku-
towa³a. To mi siê niesamowicie podoba³o. Pojawia³o siê mnóstwo
pomys³ów i mo¿na siê by³o masê rzeczy nauczyæ. W Polsce jest
raczej tak, ¿e jeœli ma siê pytania do referenta, nie zadaje siê ich
na forum, tylko po spotkaniu, gdzieœ na boku. Nauczy³am siê te¿,
¿e jeœli zaczynam now¹ tematykê i czegoœ nie wiem, to sama
muszê pytaæ, bo jeœli ja tego nie zrobiê, nikt inny tego nie zrobi
za mnie. W Polsce jesteœmy troszkê przyzwyczajeni, ¿e czyimœ
obowi¹zkiem jest wprowadzenie nas w temat, kiedy pojawiamy

siê jako nowa osoba w grupie. Czu³am siê wrzucona na g³êbok¹
wodê. Zw³aszcza, ¿e nie zajmowa³am siê przedtem bateriami
s³onecznymi, wiêc pierwsze spotkania równie dobrze mogliby
prowadziæ po chiñsku! - œmieje siê. 

Druga sprawa, która siê podoba³a, to dostêp do sprzêtu. 
Radiation Laboratory, w którym pracowa³a, jest na kampusie,
ale finansowane jest przez departament energetyki. Ma swoje
w³asne zaplecze techniczne. S¹ m.in. elektronicy i specjalista od
szk³a i nie trzeba siê zastanawiaæ np. jaki reduktor z gazem 
zastosowaæ, bo to wiedz¹ technicy. S¹ równie cenieni jak
naukowcy i to jest wspó³praca na równych prawach. W Stanach
Aleksandra Wójcik korzysta³a z uk³adu do femtosekundowej
spektroskopii czasowo rozdzielczej, wartego miliony z³otych.
Jego g³ównym komponentem jest laser, generuj¹cy bardzo
krótkie impulsy œwiat³a, a skomplikowana optyka pozwala
jedn¹ wi¹zk¹ œwiat³a wzbudzaæ próbkê, a drug¹ tê próbkê 
analizowaæ. To pozwala obserwowaæ procesy zachodz¹ce 
w niewyobra¿alnie ma³ym u³amku sekundy. Godzinê czy dwie
obserwowa³am, jak ktoœ wykonywa³ pomiary - mówi Aleksandra
Wójcik - wyjaœniaj¹c zasadê dzia³ania sprzêtu, a potem
powiedzia³ teraz siê tym pobaw" i opuœci³ laboratorium. Dziêki
temu nauczy³am siê du¿o, du¿o wiêcej, ni¿ gdyby mi ktoœ krok po
kroku pokazywa³, co robiæ.

W USA zajmowa³a siê niekowalencyjn¹ modyfikacj¹
grafenu, a na UAM chcia³aby modyfikowaæ go kowalencyjnie
czyli ³¹czyæ grafen z cz¹steczkami barwników za pomoc¹
wi¹zañ chemicznych i obserwowaæ, jakie w³aœciwoœci bêd¹
mia³y takie hybrydy.

Teraz stara siê o dofinansowanie projektu z Narodowego
Centrum Nauki. Nie wystarczy teoria. Trzeba kupiæ now¹
aparaturê, w tym wymarzony aparat do femtosekundowej spektro-
skopii czasowo rozdzielczej. Przysz³oœciowo przyda³aby siê
aparatura do uzyskiwania czystszych arkuszy grafenu, a wreszcie
stanowisko do pomiarów fotoelektrochemicznych, gdyby
chcieæ wykorzystaæ wyniki badañ naukowych do rozwi¹zywania
problemów ogniw s³onecznych. Odwagi dodaje dobrze
zarysowuj¹ca siê wspó³praca z badaczami z Niemiec z Wolnego
Uniwersytetu Berlina i z USA z Uniwersytetu Notre Dame.
Bardzo liczy siê te¿ to, co nic nie kosztuje - mówi dr Wójcik 
- czyli entuzjazm mojego szefa, bardzo przychylnie nastawio-
nego do projektu badañ i dobrze rozumiej¹cego potrzeby
aparaturowe. Wiem, ¿e u wielu moich rówieœników, wracaj¹-
cych z zagranicznych sta¿y, zapa³ gaœnie, gdy styka siê z obojêt-
noœci¹ zwierzchnika. MAJ 
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na naszym uniwersytecie. W tym roku odby-
wa³ siê on pod has³em „Cz³owiek - natura”.
Pierwszego dnia w Collegium Iuridicum
Novum odby³ siê panel dyskusyjny, zaœ drugi
dzieñ poœwiêcony by³ konkursowi w Auli
Uniwersyteckiej. Warunkiem uczestnictwa 
w II Kongresie Kó³ Naukowych by³o przygo-
towanie 20-minutowego referatu i projektu
badawczego, którego prezentacja trwaæ mia³a
15 minut. Do udzia³u zg³osi³o siê 11 kó³
naukowych z 11 wydzia³ów. Ich projekty 
ocenia³o jury, w sk³ad którego wchodzili 
prof. Zbigniew Pilarczyk, prorektor UAM 
ds. studenckich oraz cz³onkowie Prezydium
Rady Kó³ Naukowych UAM. Czasem mamy
wra¿enie, ¿e ko³o naukowe to towarzystwa
wzajemnej adoracji, jednak ten kongres
pokaza³, ¿e niekoniecznie tak jest. Jedenaœcie
projektów to reprezentatywna grupa, ale trzeba
pamiêtaæ, ¿e to jedynie 1/10 wszystkich kó³
naukowych - mówi prof. Pilarczyk - Projekty
by³y mocno zró¿nicowane, ale ich poziom

wysoki i zarazem wyrównany. Najlepiej
œwiadczy o tym fakt, ¿e zwyciêzcy wygrali
zaledwie jednym punktem. Cieszy to, ¿e w pro-
jektach dostrze¿ono istnienie grup wykluczo-
nych i ich zadaniem mia³o byæ niesienie takim

ludziom pomocy. Dziœ nagrodziliœmy tylko
jeden projekt, jednak pozosta³e tak¿e maj¹
szanse na realizacjê i dofinansowanie uczelni
- dodaje. 

Filip Czeka³a
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Z prof. dr hab. Jackiem Fisiakiem
rozmawia Jolanta Lenartowicz 

To ksi¹¿ki dzieciñstwa, potem ju¿ inne zaczyna³y znaczyæ.
Jakie kolejne ksi¹¿ki utkwi³y na sta³e w pana ¿yciorysie? Co w
nim otwiera³y, co odmienia³y? 

W pierwszych latach po wojnie miêdzy kolegami w moim
ma³ym miasteczku powsta³a lista ksi¹¿ek, które chcia³o siê
niezale¿nie od szkolnego obowi¹zku znaæ. Powstawa³a on
wówczas w pewien specyficzny sposób. Siêga³o siê po to, co
by³o dostêpne, a wiele ksi¹¿ek zosta³o zniszczonych przez
niemieckiego okupanta. Mnie interesowa³y wtedy opowieœci
przygodowe o Indianach, kowbojach, dzikim Zachodzie. Awiêc
by³ May, potem Umiñski, ze swoimi „podniebnymi krainami”
(o Tybecie), by³y ksi¹¿ki podró¿nicze. Dalej, wiele czasu
poœwiêci³em na czytanie ksi¹¿ek o powstaniach: styczniowym,
listopadowym... Poch³ania³o mnie odkrywanie historii. Ksi¹¿ki
te by³y wydawane jeszcze przed 1939 r. W tym czasie stanêli te¿
na mej drodze Trzej Muszkieterowie oraz naœladowcy gatunku
opowieœci „p³aszcza i szpady”. Jeszcze przed skoñczeniem
szko³y powszechnej zapisa³em siê do biblioteki. Wtedy
zacz¹³em rozczytywaæ siê w ksi¹¿kach wojennych, od „Dywizjonu

303” Fiedlera poczynaj¹c, poprzez „L- jak Lucy” Meissnera;
wszystko co mi w rêk¹ wpad³o. Wczeœnie czyta³em „Kamienie
na szaniec”. W bibliotece swojej mam do dziœ „zaczytany”
egzemplarz wydany w 1946 r. Doœæ d³ugo nie zbli¿a³em siê do
literatury faktu. No, ale kiedy ju¿ siê zaczê³o, czyta³em do utraty
tchu. Nie uwolni³em siê od tej literatury do dnia dzisiejszego.
Jedn¹ z pierwszych ksi¹¿ek literatury faktu, z któr¹ siê
zetkn¹³em (mam j¹ do dzisiaj) to Ma³cu¿yñskiego „Norymberga
1946”. I wkrótce „W jego oczach” - pamiêtniki syna Roose-
velta. Ukaza³y siê w 48 roku, nak³adem prywatnej oficyny 
w Katowicach. Czyta³em Pertka, ksi¹¿ki o historii Niemiec, 
w tym autorów wschodnich, jak np. A. Nordena „Czego nas
ucz¹ dzieje Niemiec”. Ci¹gnê³o mnie do gazet. Najpierw tych,
które na rynku w moim Konstantynowie £ódzkim rozdawali za
darmo polscy ¿o³nierze w styczniu 1945. Potem, kiedy mia³em
9 lat, czyta³em ju¿ prasê, zw³aszcza sportow¹, regularnie.

Zaczê³a siê szko³a œrednia i….
W szkole œredniej równie¿ nie stroni³em od lektur, poch³ania³em,

obok ¯eromskiego i D¹browskiej, te¿ takie „dzie³a socrealisty-
czne” jak na przyk³ad „Numer 16 produkuje” Wilczka, czy 
„Na przyk³ad Plewa" Hamera. Mia³em wspania³¹ polonistkê 
i znakomitego historyka. Oni sk³aniali nas do czytania i refero-
wania nie tylko ksi¹¿ek, ale i artyku³ów z czasopism literackich
i historycznych. Romantyzm, modernizm - to bardzo mnie
wci¹ga³o.

Potem studia. Mia³em iœæ na prawo ale tak siê z³o¿y³o, ¿e
zosta³em oskar¿ony o podarcie portretu Stalina i w rezultacie
mimo najlepszej matury w szkole nie zosta³em dopuszczony do
egzaminu wstêpnego na Uniwersytecie £ódzkim. Musia³em iœæ
do pracy w £ódzkim Komitecie Kultury Fizycznej. Pogodzi³em
siê z tym doœæ szybko i obmyœli³em sposób na to aby 
w przysz³oœci znikn¹æ z £odzi i dostaæ siê na studia gdzieœ

Ksi¹¿ki
zawsze 
do mnie...
lgnê³y
Opowieœæ o zbuntowanych zabawkach - to by³a
pierwsza z czytanych mi w dzieciñstwie ksi¹¿ek. 
Pierwsz¹ z zapamiêtanych, powiem raczej. 
Pamiêtam j¹ dobrze i czytaj¹cych mi doros³ych. 
To by³o dawno, bo w 1939 r. jak mi opowiada³a
póŸniej matka. Z sentymentem, ju¿ nieco dojrzalszy,
bo na poziomie kilku lat, myœlê te¿ o Trylogii
Sienkiewicza. Ona by³a dla mnie objawieniem.
Zreszt¹ nie bacz¹c na to, co wypisywali i, wypisuj¹
krytycy na temat historycznego wydŸwiêku i prawdy,
i prawdziwoœci fabu³y - powiem krótko: Trylogiê 
w ¿yciu czyta³em piêæ razy. Powraca³em do niej 
z kolejn¹ porcj¹ ciekawoœci i wzruszenia. I nie wiem,
czy która inna z ksi¹¿ek dawa³a i daje mi tyle 
radoœci, satysfakcji. W szkole uczyliœmy siê 
obszernych fragmentów na pamiêæ i t³uk¹c siê 
kijami odgrywaliœmy pojedynki … Ile¿ to godzin
spêdzi³em pod ko³dr¹ z latark¹ i „Trylogi¹”.
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indziej (w Warszawie). Praca w instytucji sportowej nie by³a
w³aœciwie kar¹. Sportem interesowa³em siê kiedy mia³em
jeszcze 9 lat i zosta³o mi to do dziœ. Intensywnie uczy³em siê
jêzyka angielskiego. Pobiera³em lekcje prywatne u mojej
nauczycielki z liceum, Angielski Letycji Bowler, która
mieszka³a w £odzi od 1932 r. i uczy³a w szko³ach œrednich, a do
1947 w ³ódzkim oddziale YMCA. W czytaniu skoncentrowa³em
siê na historii Polski miêdzywojennej, historii II wojny œwia-
towej, na Niemczech hitlerowskich, Stalinie, Rosji Radzieckiej,
powojennej Europie. Szuka³em ró¿nych Ÿróde³. Znajomoœæ
jêzyka angielskiego u³atwia³a mi to. Masê interesuj¹cych na ten
temat rzeczy znajdowa³em w rozmaitych bibliotekach. W kr¹g
moich czytelniczych zainteresowañ na sta³e wesz³y te¿ biografie
polityków, w³adców pañstw i wojskowych.

Zosta³ pan filologiem angielskim, jêzykoznawc¹. To otwar³o
now¹ pó³kê z ksi¹¿kami, które pan czyta³. 

Tak, zaj¹³em siê jêzykoznawstwem historycznym. Z potrzeby
i koniecznoœci wiêcej na ten temat czyta³em, musia³em zapoz-
nawaæ siê z wieloma pracami naukowymi i oryginalnymi teksta-
mi w jêzyku angielskim od VIII do XV w. 

Na razie mówiliœmy o ksi¹¿kach, które pan czyta³, a pisa³ je
ktoœ inny. Przysz³a jednak pora, by pisaæ samemu. Jak by³a
pierwsza z napisanych przez pana ksi¹¿ek? 

To by³ skrypt (wielokrotnie zreszt¹ wznawiany i u¿ywany
dziœ): Wypisy, teksty angielskie z okresu, XII - XIII wieku 
z moimi komentarzami. Druga by³a powa¿na i jak siê okaza³o,
dla mnie sta³a siê paszportem do œwiata uczonych. Napisa³em
mianowicie gramatyk¹ œrednioangielsk¹ (1100-1500), która
wysz³a pocz¹tkowo równie¿ w formie skryptu. Wnet przyjêta
zosta³a na polskich anglistykach, jako podrêcznik. Pañstwowe
Wydawnictwo Naukowe zwróci³o siê do mnie z propozycj¹
wydania. Po uzyskaniu bardzo korzystnych recenzji œwiatowej
s³awy anglistów (m.in. prof. C.L. Wrenna i prof. Normana Davisa),
w 1968 roku gramatyka ukaza³a siê nak³adem (³¹cznie) PWN 
i Oxford University Press. Od tego czasu wznawiana by³a 
siedmiokrotnie. Chcia³bym napisaæ drug¹ jej czêœæ, ale wci¹¿
czasu brak… Potem powstawa³y inne ksi¹¿ki dotycz¹ce
ro¿nych aspektów jêzyka angielskiego. Miêdzy innymi: Mor-
phemic Structure of Chaucer's English (1966); Wstêp do
wspó³czesnych teorii lingwistycznych (1975, 2. wyd. 1978); 
An Outline History of English (1993, 5. wyd. 2005, wyd. japoñskie
1995, wyd. koreañskie 2004, t³um. japoñskie 2006). 

Kolejna grupa ksi¹¿ek z panem zwi¹zanych, to te przez
pana redagowane.

Tak jest ich sporo. Wœród nich wydawnictwa wielotomowe,
do dziœ cytowane w ca³ym anglofilologicznym i jêzykoznaw-
czym œrodowisku. Dotycz¹ one ró¿nych aspektów jêzykoznaw-
stwa historycznego i kontrastywnego. S³owniki angielsko-pol-
skie i polskoangielskie. Dalej, serie wydawnicze , których
redagujê dziœ trzy, a w których wysz³o kilkadziesi¹t tomów...
Gdyby je podliczyæ… Ukazywa³y siê w ró¿nych stronach œwiata.
Redaktor naczelny „Studia Anglica Posnaniensia: An Interna-
tional Review of English Studies” (1968-); redaktor naczelny
„Papers and Studies in Contrastive Linguistics” (1972-99);
redaktor naczelny „Folia Linguistica Europaea: Acta Societatis
Linguisticae Europae” (1978-2003) - to niektóre z moich w tej
mierze dokonañ.

Ma pan swoj¹ bibliotekê. I to niema³¹, zasobn¹…
Tak, mo¿na powiedzieæ, ¿e ksi¹¿ki do mnie lgnê³y. Nigdy siê

zreszt¹ ich nie pozbywa³em i nie pozbywam. Mam je w swoim
gabinecie, w bibliotece, któr¹ dzielê z ¿on¹ Lilian¹ Sikorska,
która jest profesorem literatury angielskiej w IFA oraz 
w pomieszczeniu , które w zamyœle mia³o byæ domow¹ si³owni¹,
a zosta³o magazynem czasopism naukowych i ksi¹¿ek i bliskie

jest zape³nieniu. Mamy tu ksi¹¿ki ¿ony i moje. Jest tego ponad
24 000 woluminów. W czêœci biblioteki ¿ony nabywam „wiedzê
poœredni¹” z zakresu literatury angielskiej, ¿eby wiedzieæ co siê
tam nowego dzieje. 

To sporo. S¹ uporz¹dkowane, usystematyzowane, ³awo
dotrzeæ do tej w³aœnie w danej chwili potrzebnej? 

Jeœli chodzi o moj¹ czêœæ ksiêgozbioru to mam w³asny, choæ
pewnie ma³o doskona³y, system. Sam jednak potrafiê odszukaæ,
czego mi trzeba. Ju¿ zadecydowa³em o przysz³oœci mojego 
ksiêgozbioru. W testamencie ksi¹¿ki anglistyczne i jêzykoznawcze,
które nie bêd¹ potrzebne ¿onie chcia³bym przekazaæ Instytutowi.
Z zastrze¿eniem, ¿eby stanowi³y ca³oœæ, nie by³y rozproszone.

Co w tym ksiêgozbiorze znajdzie poszukiwacz, badacz, 
student? 

Mam ró¿ne typy ksi¹¿ek. S¹ to przede wszystkim ksi¹¿ki 
„z mojej bran¿y”, gramatyki, monografie itd., czasopisma,
wydania tekstów staro- i œrednioangielskich, cenne s³owniki
dialektów angielskich z prze³omu XIX i XX wieku. Mam
ogromne zbiory ksi¹¿ek historycznych, politycznych, pañstwowo-
partyjnych. Kawa³ historii jednym s³owem. Mam te¿ ca³¹ masê
nie skatalogowanych (jeszcze) odbitek kserograficznych
ksi¹¿ek i artyku³ów, nierzadko unikatowych w skali kraju. 
W Polsce nikt inny takich chyba nie ma. 

Na pólkach mojej biblioteki s¹ i takie, które traktujê jak…
cukierki. Z przyjemnoœci¹ smakujê je po wiele razy. Wracam do
nich z radoœci¹. To ksi¹¿ki z wa¿n¹ dla mnie histori¹…

Pani profesorze, gdyby panu powiedziano: wyje¿d¿asz 
na bezludn¹ wyspê. Na 2- 3 lata. Nie bêdzie tam biblioteki,
Internetu, niezbêdnych notatek… Mo¿esz ze sob¹ wzi¹æ piêæ
ksi¹¿ek. Jakie by pan wybra³? 

To nie³atwe pytanie… Wzi¹³bym na pewno s³ownik angielsko-
angielski.

…¿eby rozmawiaæ sam ze sob¹
Nie, ¿eby nie zapominaæ jêzyka. S³ownik mo¿na czytaæ jak

ksi¹¿kê. S³owniki jednojêzyczne maj¹ w swoich has³ach czêœci
tekstów, istotne zdania. One ci¹gle ¿yj¹, zawsze mo¿na z nich
coœ ciekawego wyczytaæ .

Dalej...
Na pewno wzi¹³bym gramatykê staroangielsk¹ Richarda

Hogga, gramatykê œrednioangielsk¹ F. Mosse, No i jak¿e bym
nie mia³ zabraæ ksi¹¿ek polskich. Wzi¹³bym oczywiœcie
Sienkiewicza i wybór poezji Mickiewicza. 

A gdyby mia³ pan w tym czasie napisaæ jak¹œ ksi¹¿kê? 
Zwa¿ywszy, ¿e tam na wyspie nie mia³bym swego warsztatu

prócz g³owy i narzêdzi do pisania - to zadanie karko³omne.
Móg³bym jedynie próbowaæ przemyœleæ ró¿ne rzeczy, o których
pisa³em i o których chcia³bym pisaæ. To o czym chcia³bym
pisaæ, dialektologia historyczna oparta na badaniach nazw
miejscowych wymaga biblioteki. Bez danych niczego siê 
nie zrobi. W ogóle, w domu to chcia³bym jeszcze spróbowaæ
poprawiæ i uzupe³niæ moj¹ gramatykê œrednioangielsk¹ 
i z którymœ z moich uczniów napisaæ jej drug¹ czêœæ. Chcia³bym
te¿ uzupe³niæ bibliografiê do historii jêzyka angielskiego…
Chcia³bym poprawiaæ i poszerzyæ to co ju¿ napisa³em. 
Nie wiem czy jestem jeszcze w stanie podejmowaæ siê czegoœ
ca³kiem nowego. Czas jest nieub³agany, a obci¹¿eñ
pozanaukowych ró¿nego rodzaju nie ubywa. Dwaj wydawcy
kusz¹ mnie ¿ebym wyda³ wspomnienia. Wyznam, ¿e mam du¿e
opory. Zabra³o by to du¿o czasu . Nie prowadzi³em dzienników.
Nie mam notatek, na pewno bym coœ pokrêci³. Musia³bym te¿
nieco ³gaæ, bo za du¿o ludzi zna³em nie zawsze z najlepszej
strony. Pewno bym i wielu obrazi³ pisz¹c prawdê. Po co mi to? 
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Podobno Niemcy pierwsi zauwa¿yli, ¿e wspieranie tylko
nauk bio-techno-info na uniwersytecie obni¿a ogólnie jego
poziom. Czy wspieranie humanistyki przez taki projekt jak
Narodowy Program Rozwoju Humanistyki odbywa siê tylko
w Polsce?

Oczywiste jest i bêdzie to, ¿e wiêcej pieniêdzy inwestuje siê
w kierunki œcis³e i przyrodnicze, bo one z natury s¹ dro¿sze, tak
¿e na ró¿nice burzyæ tu siê nie mo¿na, bo ró¿nica musi byæ -
chodzi o zachowanie zdrowej proporcji. Ale dla mnie te podzia³y
na nauki humanistyczne i œcis³e oraz przyrodnicze s¹ sztuczne.
Szczerze mówi¹c, irytuj¹ mnie.

A mnie siê wydawa³o, ¿e te dwa obszary nauki wrêcz dbaj¹
o to, by podzia³ by³ wyraŸny.

Dziœ, w XXI wieku, minê³y czasy takiego podzia³u. Nauka
jest jedna. Po prostu jest jakiœ problem, który musimy
rozwi¹zaæ. A ¿eby to zrobiæ w sposób naukowo rzetelny,
zarazem ca³oœciowy, jak i szczegó³owy, musimy wykorzystaæ
wiedzê z ró¿nych dyscyplin. Leonardo da Vinci by³ omnibusem,
ale dziœ niemo¿liwe jest ogarniêcie ogromu wiedzy z ró¿nych
dziedzin i jednego geniusza zastêpuj¹ zespo³y badawcze. Dlatego
uwa¿am, ¿e celem ka¿dego, kto finansuje naukê, powinno byæ
wspieranie interdyscyplinarnoœci, a fundusze powinno
rozdzielaæ siê na zadania do rozwi¹zania, a nie na wspieranie tej,
czy tamtej dziedziny nauki. To zreszt¹ przewiduje znowelizo-
wana ustawa o szkolnictwie wy¿szym. A poza tym nauka jest
jedna, bo jest œwiatowa.

Jednak jest przymiotnik „narodowy” w projekcie. 
Bo, oczywiœcie, mamy narodowych przedstawicieli w nauce

i narodowe osi¹gniêcia, jednak Ÿle, gdy rozumiemy to jako
zamkniêcie siê we w³asnych granicach. Ja zreszt¹ jako jêzyko-
znawca - anglista mam du¿e w¹tpliwoœci, czy jestem przedstawi-
cielem humanistyki? Bardzo mocno czujê siê na pograniczu,
poniewa¿ u¿ywam metod zarówno nauk œcis³ych jak i przyrod-
niczych do badania jêzyka, ale te¿ jestem filologiem, a zatem 
i humanist¹ i nie humanist¹.

W radzie Narodowego Programu jest pani jedynym neo-
filologiem?

Tak, pozosta³e 8 osób to historycy, poloniœci i filozofowie,
którzy na pewno mocno poczuwaj¹ siê do bycia humanistami.
Ja temu nie przeczê, ale chcia³abym pokazaæ, ¿e trzeba - i warto
- to pojêcie rozumieæ szerzej. Pojawi³ siê w dyskusjach na

przyk³ad taki problem, czy NPRH mo¿e wspieraæ uczonych 
z uczelni artystycznych? A dlaczego nie? Wa¿ne jest, co chc¹
zrobiæ.

A z czego narodzi³ siê ten Program?
Z lobbingu, w którym my, jako Wydzia³ Neofilologii, te¿ brali-

œmy udzia³. Rok temu wystosowaliœmy pismo do pani minister,
jak my to widzimy. By³a na ten temat dyskusja ogólnopolska w
œrodowisku i pewne osoby, m.in. te, które s¹ w Radzie, jak prof.
Mossakowski czy prof. Borkowska, ju¿ bra³y udzia³ w przygo-
towaniu zarysów projektu. Na 9 osób a¿ dwie s¹ z Poznania, bo
w radzie zasiada tak¿e prof. Strzelczyk.

Czy wasze poznañskie postulaty zosta³y uwzglêdnione?
Sporo. My jako neofilolodzy mniej zwracaliœmy uwagê 

na koniecznoœæ popularyzacji polskiej humanistyki w œwiecie,
bo my w sposób naturalny to robimy, pisz¹c w obcych jêzykach.
Natomiast wsparcie m³odych, wsparcie zespo³ów interdyscypli-
narnych to w³aœnie nam siê wydawa³o wa¿ne.

I konkursy s¹ ju¿ og³oszone.
Tak. Nie ukrywam, ¿e korzystaliœmy z wzorów Fundacji na

rzecz Nauki Polskiej, która to nowoczesne podejœcie wprowadzi³a.
Konkursy pierwszej grupy poœwiêcone s¹ d³ugotrwa³ym przedsiê-
wziêciom badawczym we wspó³pracy lub bez wspó³pracy
z zagranic¹. Chodzi tu zw³aszcza o zamierzenia edytorskie.

Tutaj szczególnie poloniœci i historycy maj¹ wiele takich
przykrych doœwiadczeñ, gdy okazywa³o siê, ¿e zamierzona na
wiele lat seria, np. wielki s³ownik biograficzny, z powodu braku
finansów upada. Konkursy drugiej grupy wspieraj¹ m³odych
naukowców. Najciekawszy, wrêcz ekscytuj¹cy w tej drugiej puli
jest konkurs, w którym chodzi o zespo³y, tworzone przez dok-
torantów, zarówno interdyscyplinarne, jak i miêdzynarodowe, a
kierownikiem takiej grupy ma byæ w³aœnie doktorant. To ma byæ
samodzielny projekt grupy doktorantów, bo w³aœnie m³odzi
entuzjaœci, pasjonuj¹cy siê jakimœ tematem, s¹ otwarci na nowe

Czas
na humanistów

Z prof. Katarzyn¹ Dziubalsk¹-Ko³aczyk,
dyrektorem Instytutu Filologii Angielskiej
UAM rozmawia Maria Rybicka 
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i nie boj¹ siê. Jestem bardzo ciekawa, jak to siê sprawdzi w pol-
skiej rzeczywistoœci.

Ciekawe, czy doktoranci dadz¹ radê prowadziæ projekt?
Nie mówi³yœmy dot¹d o kryteriach. Mamy tu wymagania

dosyæ wysokie, bo chodzi o publikacje w punktowanych 
czasopismach. Na stronie ministerstwa mo¿na znaleŸæ te wyma-
gania, bo one siê ró¿ni¹, zale¿nie od rodzaju konkursu, natomi-
ast próg jest niew¹tpliwie wysoki.

To mo¿e byæ budziæ kontrowersje. 
Tak, otrzymujê krytyczne uwagi typu: czy my naprawdê

musimy przystosowywaæ siê do wymogów œwiatowych - czytaj:
czy nie mo¿emy po swojemu. Otó¿ nie mo¿emy. Jest niew¹tpliwym
faktem, ¿e s¹ rankingi uczelni i równie niew¹tpliwe, ¿e polskich
uniwersytetów tam nie ma, nawet naszych najlepszych. 
A dlaczego nas nie ma? Jeœli siê tym kryteriom œwiatowym 
nie podporz¹dkujemy, nigdy siê tam nie znajdziemy.

Czy to jest trudne?
£atwe nie jest. Jest lista ministerialna, która jest obowi¹zuj¹ca

do parametryzacji, a parametryzacja przecie¿ nas dotyczy. Jest
europejska lista ERIH, i oczywiœcie lista filadelfijska. Oczywiœcie,
w indeksie cytowañ humaniœci s¹ nieco pokrzywdzeni, bo oni
zwykle pisz¹ ksi¹¿ki, maj¹ce jednego autora, a przedstawiciele
innych nauk pisz¹ artyku³y, maj¹ce wielu autorów, a wiêc
automatycznie maj¹ wiêcej cytowañ. Ale wszystko jest mo¿liwe.
W Instytucie Filologii Angielskiej wydajemy w jêzyku angiel-
skim Poznañ Studies in Contemporary Linguistics i ju¿ jesteœmy
na liœcie filadelfijskiej od 2 lat. Zreszt¹ zobaczymy, jak te kryteria
siê sprawdz¹ - te pierwsze konkursy to przecie¿ pewnego rodza-
ju eksperyment.

Wróæmy do konkursów. Jest jeszcze trzecia grupa.
Trzecia grupa dotyczy publikowania prac polskich humani-

stów w dobrych wydawnictwach w jêzykach kongresowych za
granic¹ lub w Polsce. Zainteresowanie wydawnictwa
zagranicznego nie jest takie proste, ale przecie¿ ka¿de dzie³o ma
recenzje, które ³atwo udostêpniæ w jêzyku obcym. Prace polskich
humanistów musz¹ byæ wydawane w jêzykach obcych, by trafiæ
do œwiatowego obiegu. Na ten temat sporo siê wypowiada³am 
w Radzie, bo my, tu w Instytucie, mamy w tej mierze doœwiad-
czenie.

Czy jest zainteresowanie konkursami?
Dostajê wiele maili z zapytaniami, ale sami jesteœmy ciekawi,

ile bêdzie zg³oszeñ. Kolejne posiedzenie Rady odbêdzie siê 
w koñcu maja i wtedy dopiero bêdzie coœ wiadomo. Do koñca
2011 roku mamy 50 milionów z³otych do wydania i bardzo
chcemy je dobrze wydaæ. 

Kto bêdzie ocenia³ aplikacje?
Ostateczna decyzja nale¿y do Rady. Opieraæ siê bêdzie 

na recenzjach; powo³aliœmy te¿ zespó³ ekspertów z g³osem
doradczym. Ju¿ w maju bêdziemy wyznaczaæ recenzentów, 
a ostateczne decyzje mamy podj¹æ w lipcu. Zachêcam do
sk³adania wniosków. Prof. Marciniak, lata temu, kiedy jeszcze
nie by³ rektorem, a my nie zdawaliœmy sobie sprawy z wagi
zdobywania grantów, mawia³, ¿e trzeba sk³adaæ jeden wniosek
o grant na tydzieñ. Wydawa³o siê to nieprawdopodobne, ale ja
to dobrze zapamiêta³am. Od jakichœ 2 lat humaniœci ewidentnie
ruszyli i maj¹ du¿e sukcesy w zdobywaniu polskich i europejskich
grantów. W moim instytucie w ostatnim roku z³o¿yliœmy kilka-
dziesi¹t wniosków i ja - bez wzglêdu na to, czy by³ sukces czy
nie - biorê to pod uwagê w ocenie pracowników. Z³o¿enie
wniosku jest wa¿nym dowodem aktywnoœci naukowej. Zachê-
cam raz jeszcze do sk³adania wniosków, szczegó³y znaleŸæ
mo¿na na stronie internetowej MNiSW, która jest stale uaktualniana.
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Nominacje
profesorskie 
Na wniosek w³aœciwej Rady Wydzia³u 
i po wyra¿eniu opinii przez Senat, 
nominacje rektora na stanowisko profesora zwyczajnego
uzyska³y nastêpuj¹ce osoby:

1. Prof. dr hab. Hanna Guliñska Wydz. Chemii
2. Prof. dr hab. Jerzy Jaworski Wydz. Matematyki i Inf.
3. Prof. dr hab. Eugeniusz Józefowski Wydz. Ped.-Art.
4. Prof. dr hab. Jerzy Konieczny Wydz. Nauk Polit. i Dz.
5. Prof. dr hab. Marek Krêglewski Wydz. Chemii
6. Prof. dr hab. Adam Labuda Wydz. Historyczny
7. Prof. dr hab. Adam Lipowski Wydz. Fizyki
8. Prof. dr hab. Andrzej Mizgajski Wydz. Nauk Geogr. i Geol.
9. Prof. dr hab. Ryszard Urbañski Wydz. Matematyki i Inf.
10. Prof. dr hab. Witold Wnuk Wydz. Matematyki i Inf.
11. Prof. dr hab. Wojciech Wrzosek Wydz. Historyczny

W zwi¹zku z uzyskaniem tytu³u naukowego profesora, 
na stanowisko profesora nadzwyczajnego 
na czas nieokreœlony Rektor nominowa³ :

1. Prof. dr hab. Rafa³ Drozdowski Wydzia³ Nauk Spo³.
2. Prof. dr hab. Andrzeja KaŸmierski ego Wydz. Biologii
3. Prof. dr hab. Ryszarda Krzyminiewskiego Wydz. Fizyki
4. Prof. dr hab. W³adys³awa Paluchowski ego Wydz. Nauk Spo³.

Na wniosek w³aœciwej Rady Wydzia³u 
i po pozytywnym zaopiniowaniu tego wniosku 
przez Wysoki Senat, nominacje rektorskie na stanowisko
profesora nadzwyczajnego na czas nieokreœlony 
otrzyma³y nastêpuj¹ce osoby:

1. Prof. UAM dr hab. Ewa Guderian-Czapliñska Wydz. Fil. Pol. i Klas.
2. Prof. UAM dr hab. Hanna Kmita Wydz. Biologii
3. Ks. prof. UAM dr hab. Bernard Ko³odziej Wydz. Teologiczny
4. Prof. UAM dr hab. Ireneusz Odrzykoski Wydz. Biologii
5. Prof. UAM dr hab. Roman Przymusiñski Wydz. Biologii
6. Prof. dr hab. Renata Suchocka Wydz. Nauk Spo³.

Rektor mianowa³ na stanowisko 
profesora nadzwyczajnego na okres 6 lat 
nastêpuj¹ce osoby:

1. Dr hab. Dariusza Bugajewskiego Wydz. Mat. I Inf. 
2. Dr hab. Ma³gorzatê Cywiñsk¹ Wydz. Studiów Ed.
3. Dr hab. Elizê Grzelak InstytutKultury Europejskiej 
4. Dr hab. Krzysztofa Jassema Wydz. Mat. i Inf.
5. Dr hab. Katarzynê Kaszycka¹ Wydz. Biologii
6. Ks. dr hab. Kazimierza Lijkê Wydz. Teologiczny
7. Dr hab. Andrzeja Maciasa Wydz. Nauk Geogr. i Geol.
8. Dr hab. Artura Michalaka Wydz. Mat. i Inf.
9. Dr hab. Lidiê Mierzejewsk¹ Wydz. Nauk Geogr. i Geol. 
10. Ks. dr hab. Waldemara Szczerbiñskiego Instytut Kultury

Europ. Gniezno 
11. Dr hab. Jerzy Szymañski Wydz. Mat. i Inf.



NASZ UNIWERSYTET BIBLIOTEKI

2 0 |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E |  m a j  2 0 1 1

Biblioteka ma dok³adnie 447 lat, bo to w 1564 roku
biskup poznañski Adam Konarski powo³a³ w Poznaniu
seminarium duchowne, pierwsze diecezjalne w Polsce,

a wraz z nim powsta³a te¿ biblioteka. Wed³ug dzisiejszych norm
ksiêgozbiór zapewne by³ maleñki, ale by³, o czym œwiadcz¹
zachowane egzemplarze ksi¹¿ek z zapisami z XVI i XVII
wieku: „Ex bibliotheca seminarii dioecesani”. Zasadniczy zwrot
w dziejach biblioteki nast¹pi³ pod koniec XVIII wieku. 
Gdy zlikwidowano Akademiê Lubrañskiego, konieczna by³a 
i reorganizacja samego seminarium, dot¹d œciœle z Akademi¹
wspó³pracuj¹cego, a wraz z nim i biblioteki. Odt¹d mia³ siê 
ksiêgozbiorem zajmowaæ wyznaczony profesor, a ksi¹¿ki mia³y
byæ zbierane nie tylko z myœl¹ o nauczaniu przysz³ych ksiê¿y,
ale mia³y s³u¿yæ ca³emu duchowieñstwu w diecezji. W statucie
zawarto równie¿ surowy zakaz wydawania ksi¹¿ek poza czytel-
niê... Równoczeœnie przekazano bibliotece seminaryjnej bez-
cenny zbiór rêkopisów i starodruków biblioteki katedralnej. To
czas wielu zas³u¿onych bibliotekarzy, którzy dbali o to, by
planowo zaopatrywaæ bibliotekê zarówno w nowoœci, jak 
i wyszukiwaæ na aukcjach co cenniejsze stare ksi¹¿ki. W 1863
roku zakupiono na przyk³ad kilkaset tomów wydawnictwa
Migne'a z kolekcjami niezbêdnymi dla studiów patrystycznych.
Ten wspania³y zbiór zakupiono ze sk³adek wielkopolskiego
duchowieñstwa. 

I XIX wiek by³ pomyœlny dla rozwoju biblioteki seminaryjnej
- przejmowa³a czêœæ ksiêgozbiorów z kasowanych przez zaborcê
klasztorów Wielkopolski, wzbogaca³a siê o ksiêgozbiory
darowane jej przez duchownych bibliofilów. W okresie miêdzy-
wojennym zbiory podporz¹dkowano nowo utworzonemu 
Archiwum, pozostawiaj¹c dla seminarium tylko zbiór
podrêczny, co nie zmienia faktu, ¿e ksiêgozbiór istnia³ dalej 
i rós³. W 1939 roku liczy³ ju¿ 200 tys. egzemplarzy. 

W czasie okupacji hitlerowskiej zbiory zosta³y z³o¿one 
w zamienionym na magazyn koœciele œw. Micha³a. Czêœæ uleg³a
rozproszeniu czy rozkradzeniu, a w 1944 roku po bombardowaniu
alianckim wiêkszoœæ sp³onê³a, w tym 40 tys. starodruków czy
wspomniana kolekcja patrystyczna Minge'a. Uratowa³o siê to,
co by³o w dolnym koœciele oraz przechowywane w Smogulcu
inkunabu³y.

Dzisiaj biblioteka osi¹gnê³a ju¿ dawn¹ wielkoœæ.
Pracuj¹c tutaj - mówi ks. Piotr Ratajczak, obecny dyrektor

biblioteki - myœlê zawsze o moich wielkich poprzednikach, tak¿e
o ks. Feliksie Lenorcie, który kierowa³ bibliotek¹ przez prawie
40 lat i w czasach PRL-u, kiedy wiele ksi¹¿ek by³o niedostêp-
nych lub zakazanych, on zdobywa³ je na najró¿niejsze sposoby,
tak¿e czêsto finansuj¹c zakup z w³asnych pieniêdzy. Dziêki
niemu nie ma w ksiêgozbiorze „PRL- owskiej luki”, choæ 
oczywiœcie s¹ to wydawnictwa w jêzykach szczególnie 
u¿ywanych w teologii, a wiêc w³oskim, niemieckim czy fran-
cuskim. Ks. Lenort stworzy³ te¿ pewne unikatowe nurty 
w naszym ksiêgozbiorze, które staram siê kontynuowaæ. Oprócz
dzie³ z historii Koœcio³a, teologii i filozofii, bibliotekê wyró¿niaj¹
tak¿e du¿e zbiory, dotycz¹ce innych ni¿ rzymsko - katolickie 
wyznañ czy zbiór wydawnictw o tematyce ¿ydowskiej. 
¯eby rozbudowywaæ takie kolekcje trzeba nieustannie œledziæ
wszystko, co siê ukazuje nie tylko na rynku ksi¹¿ek, ale tak¿e
ró¿nych wydawnictw regionalnych, uczelnianych czy wrêcz
okazjonalnych. Znalezienie takiej pere³ki to dla bibliofila wielkie
œwiêto.

Biblioteka jest, jak mówiliœmy, jedn¹ z trzech najbardziej
cenionych tego typu w Polsce po bibliotekach KUL- u i UKSW
i korzystaj¹ z niej uczeni z ca³ej Polski; jedyn¹ w Polsce zachodniej,
a tak¿e jedyn¹, przy której funkcjonuje samodzielne i prê¿ne
wydawnictwo. Niestety, tak¿e jedyn¹, która pracuje w tak
skromnych i przestarza³ych warunkach. Ostatnia powódŸ, która
dotar³a a¿ do magazynów bibliotecznych i uszkodzi³a zbiory 
czasopism - mówi ks. prof. Jan Szpet, dziekan Wydzia³u Teologi-
cznego UAM - uœwiadomi³a nam, ¿e nie mo¿emy adaptowaæ na
bibliotekê jednego z budynków, jak pierwotnie oszczêdnie
planowaliœmy, lecz musimy zbudowaæ nowy, bezpieczny i specjalnie
dla celów bibliotecznych zaprojektowany gmach. 

Jest na niego miejsce, jest projekt (projekt - marzenie - jak
wzdycha ks. Ratajczak) - potrzebne s¹ œrodki. Dopiero w tych
nowych warunkach bêdzie mo¿na odpowiednio przechowywaæ
starodruki, czasopisma czy wreszcie opracowaæ 80 tys. woluminów
na opracowanie czekaj¹cych, czego z braku miejsca nie ma po
prostu gdzie robiæ. Ksi¹¿ki s¹ tu wszêdzie. Na zapleczu 
pracownicy poruszaj¹ siê ostro¿nie w w¹skich przestrzeniach
miêdzy rega³ami, szafkami, stosami ksi¹¿ek. Dla bibliofila to raj
- w zasiêgu rêki ksi¹¿ki, ksi¹¿ki i ksi¹¿ki, ale dla samych ksi¹¿ek
nie jest to sytuacja komfortowa. Ten „brylant” wœród uniwer-
syteckich klejnotów, pilnie potrzebuje w³aœciwej oprawy. MAJ

Klejnot
bez oprawy
Klejnot
bez oprawy

Skromne drzwi, skromne i ciasne pomieszczenia kryj¹ 
wartoœciowy klejnot: bibliotekê Wydzia³u Teologicznego UAM.
To jedna z trzech najbardziej licz¹cych siê w Polsce bibliotek
tego typu. Mo¿na powiedzieæ, ¿e Wydzia³ Teologiczny wniós³
uniwersytetowi w wianie prawdziwy skarb. Na dodatek 
- niedrogi w utrzymaniu, bo UAM op³aca zakup tylko
podrêczników do dydaktyki, resztê finansuje Koœció³.

Biblioteka Wydzia³u Teologicznego UAM w liczbach
Ksi¹¿ki: 152 tysi¹ce (w tym 112 tys. zdigitalizowane)
Ksiêgozbiór podrêczny: 30 tys.
Czasopisma polskie i zagraniczne (w tytu³ach): 480
Zbiory czekaj¹ce na opracowanie: 80 tys.
Rêkopisy i starodruki: 23 tys. 
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Ogólnopolski Tydzieñ Bibliotek to ósma edycja akcji
Stowarzyszenia Bibliotekarzy Polskich, maj¹cej na
celu promocjê ksi¹¿ek i czytelnictwa. Co roku ma ona

inne has³o wiod¹ce. W tym roku brzmia³o ono: „Biblioteka
zawsze po drodze - nie mijam - wchodzê” i mia³o zachêciæ
czytelników do odwiedzin biblioteki nie tylko w celu wypo¿y-
czenia ksi¹¿ki, ale te¿ bez sprecyzowanego powodu. 
Jak przekonuj¹ autorzy has³a, biblioteka to skarbnica wiedzy, 
w której ka¿dy znajdzie coœ dla siebie - od historycznych 
ksiêgozbiorów poprzez prace naukowe do powieœci i bajek. 

W ten nurt doskonale wpisa³a siê Biblioteka Uniwersytecka,
w której od 9 do 13 maja odbywa³y siê otwarte wyk³ady, spotkania
i prelekcje. Zaproponowa³a ona mieszankê historii, prakty-
cznego zastosowania wiedzy, wêdrówek przez œwiat mniejszy 
i wiêkszy, a na deser trochê poezji i muzyki. 

Pierwszego dnia mogliœmy obejrzeæ pokaz archiwalnych
zdjêæ najnowszej czytelni Biblioteki Uniwersyteckiej. Podró¿ 
w czasie, jak¹ zafundowa³a s³uchaczom Barbara Cilsdorf,
pokaza³a, jak przeobra¿a³a siê dawna Czytelnia Czasopism 
i Gazet. Mo¿na by³o zobaczyæ tak¿e ró¿ne dokumenty: protoko³y,
rachunki czy niezrealizowane projekty planowanych przekszta³ceñ
pomieszczeñ. Multimedialna wêdrówka ukaza³a dzieje czytelni
od pocz¹tków jej dzia³ania, przez lata wojenne po dzieñ
dzisiejszy. Nie zabrak³o oczywiœcie ciekawostek, jak informacje
o trzech pociskach, które spad³y na budynek biblioteki podczas
II wojny œwiatowej, o instalacji systemu wskazywania wolnych
miejsc w czytelni poprzez migaj¹ce œwiate³ka w latach
siedemdziesi¹tych, czy o pochodzeniu czêœci mebli dawnego
wyposa¿enia czytelni, które trafi³y do biblioteki ze zlikwido-

wanego na pocz¹tku lat 90. konsulatu Stanów Zjednoczonych 
w Poznaniu. 

Kolejne dwa dni to wyk³ady dr. Artura Jazdona, dyrektora
Biblioteki Uniwersyteckiej, o konkursach wydawniczych XIX
wieku oraz dr. Arkadiusza Wagnera o poznañskich oprawach
ksi¹g z XVI wieku. Podczas wyk³adu mo¿na by³o zobaczyæ
kilka zabytków introligatorstwa poznañskiego, pochodz¹cych
nawet z gotyku, jakimi dysponuj¹ Biblioteka Uniwersytecka 
i Biblioteka Poznañskiego Towarzystwa Przyjació³ Nauk.
Œrodowy program zakoñczy³ wieczór autorski Katarzyny
Pytlewskiej, poetki i studentki UAM.

W czwartek wyk³ad „Esperanto w kulturze i turystyce”
poprowadzi³a dr Izabela Wyszowska, zaœ w pi¹tek o powi¹zaniach
podró¿y z bibliotek¹ opowiedzia³ historyk UAM i podró¿nik 
- prof. Wies³aw Olszewski. Wczeœniej mo¿na by³o poznaæ 
zakamarki Biblioteki Uniwersyteckiej podczas jednej z czterech
wycieczek. Ca³oœæ zakoñczy³ koncert Tadeusza Olchowskiego.

Filip Czeka³a

m a j  2 0 1 1  |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E  |  2 1

56% Polaków nie zagl¹da do ¿adnych ksi¹¿ek, nawet kucharskich czy s³owników. 
Ksi¹¿ek nie czytaj¹ nawet najlepiej wykszta³ceni - wynika z badañ czytelnictwa za rok 2010,
przeprowadzonych przez Bibliotekê Narodow¹ i TNS OBOP. W promocji ksi¹¿ek i czytelnictwa
pomóc ma miêdzy innymi Ogólnopolski Tydzieñ Bibliotek, w który w³¹czy³a siê tak¿e nasza biblioteka.

Biblioteka zawsze po drodze

FO
T.

 4
X

 M
A

CI
EJ

 M
ÊC

ZY
Ñ

SK
I



NASZ UNIWERSYTET PREZENTACJE

2 2 |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E |  m a j  2 0 1 1

Spotkanie by³o adresowane do nauczycieli, samorz¹dow-
ców i regionalistów z Wielkopolski, jednak niewielu
przedstawicieli tych grup wziê³o w niej udzia³. Wczeœniej

podobne wydzia³owe sesje popularnonaukowe zwi¹zane 
z regionem, a zainicjowane przez Centrum zorganizowa³
Wydzia³ Nauk Geograficznych i Geologicznych oraz Wydzia³
Biologii. 

Tematy badawcze i dokonania naukowe poloniœci prezentowali
w piêciu blokach. 

• Kulturê filmow¹ Poznania i Wielkopolski przybli¿y³ prof.
Marek Hendrykowski, który zwróci³ m.in. uwagê na ma³o
znany fakt, i¿ pierwsze w Polsce pokazy ruchomych obrazów
odby³y siê w Poznaniu w 1895 r. 

• Historiê i osi¹gniêcia teatru w Poznaniu i Wielkopolsce
omówi³y prof. El¿bieta Kasprzak i prof. Ewa Guderian-
Czapliñska. Badaczki z Zak³adu Dramatu i Teatru przypomnia³y
te¿ o wspó³czesnych inicjatywach teatralnych jak Biuro
Poszukiwañ Teatralnych (1991-2001) dr. Grzegorza
Zió³kowskiego. 

Wielkopolskie œlady w poznañskich badaniach literaturo-
znawczych (drugi blok) by³y tematem wyst¹pieñ prof.
Katarzyny Meller oraz prof. Barbary Judkowiak. Dyrektor IFP
UAM prof. K. Meller mówi³a m.in. o grancie unijnym przezna-
czonym na modernizacjê programu studiów pod k¹tem 
wiêkszego zwi¹zania kierunków i specjalnoœci polonistycznych
z rynkiem pracy, przedstawi³a te¿ sylwetkê absolwenta
polonistyki i umiejêtnoœci, jakie zdobywa w ramach studiów.
Ciekaw¹ inicjatywê IFP UAM, jak¹ jest projekt dla gimnazjali-
stów i licealistów - Akademia Myœl¹cego Cz³owieka, realizo-
wany we wspó³pracy z Uni¹ Wielkopolan i Wielkopolskim
Instytutem Jakoœci, przybli¿y³ dr Jaros³aw Liberek, który wraz 
z dr Ew¹ Krawieck¹ zainicjowa³ w 2009 r. powstanie Akademii
w salezjañskim liceum ogólnokszta³c¹cym w Poznaniu. Ideê
Akademii, któr¹ jest kszta³cenie m³odzie¿y refleksyjnej i dzia³aj¹cej
samodzielnie, zdolnej tworzyæ nowe jakoœci w ¿yciu
spo³ecznym oraz przeciwstawiaæ siê zagro¿eniom cywiliza-
cyjnym, zaakceptowa³y w³adze IFPUAM, dziêki czemu mo¿liwa
jest wspó³praca uczelni ze szko³¹. 

O ciekawym projekcie badawczym Pracowni Krytyki Femini-
stycznej IFP UAM - zainicjowanym przez prof. Ewê
Kraskowsk¹ „Wielkopolskim S³owniku Pisarek” mówi³y jego
wspó³twórczynie mgr Lucyna Marzec i Adrianna Kovachova.
Celem s³ownika, dostêpnego w Internecie (Wikipedia), jest
zgromadzenie, opracowanie i upowszechnienie wiedzy na temat
udzia³u kobiet w kszta³towaniu kultury literackiej regionu
Wielkopolski w wieku XIX i XX. Dziêki wspó³pracy podjêtej 
z nowo powsta³ym Interdyscyplinarnym Centrum P³ci Kulturo-
wej i To¿samoœci UAM, badaj¹cym historiê wychowania oraz
dzia³alnoœæ kobiet w wiekach dawnych, s³ownik obejmie tak¿e
wczeœniejsze stulecia. Wspó³autorki hase³ zamierzaj¹ równie¿
uwzglêdniæ pisarki najm³odsze, urodzone i tworz¹ce w XXI w.,
a poza literatur¹ obj¹æ tak¿e krytykê literack¹. Co ciekawe,
ka¿dy mo¿e wspó³tworzyæ s³ownik, dopisuj¹c kolejne has³a.

Twórczynie s³ownika organizuj¹ tak¿e wycieczki „Szlakiem
wielkopolskich pisarek”. Dotychczas odby³y siê cztery, kolejna
- szlakiem nie tylko pisarek, ale tak¿e dzia³aczek wielkopolskich,
odbêdzie siê w ramach Miêdzynarodowego Festiwalu Malta. 

Kolejny blok tematyczny podczas konferencji obj¹³ „Regiona-
listyczne zainteresowania poznañskich polonistów”, których
wa¿nym elementem z uwagi na patrona uczelni jest wielkopolski
szlak Mickiewicza. O badaniach z nim zwi¹zanych i szansach,
jakie niesie on dla turystyki kulturowej, opowiadali pracownicy
Pracowni Dokumentacji Literackiej, którzy przygotowuj¹ do
druku nowy przewodnik literacki po tym szlaku

Poznañskich badaczy zas³u¿onych dla tematu pobytu Mickie-
wicza w Wielkopolsce, jak: profesorowie: Zygmunt
Szweykowski, Jaros³aw Maciejewski, Micha³ Witkowski czy
Zofia Trojanowiczowa przypomnia³a dr El¿bieta Lijewska,
która mówi³a te¿ o pó³nocnej czêœci wielkopolskiego szlaku
Mickiewicza

O roli widowisk kulturowych typu: obchody rocznic urodzin,
œmierci, uroczyste przejazdy zw³ok bohaterów narodowych 
i lokalnych w XIX i pocz¹tku XX wieku w budzeniu aktywnoœ-
ci spo³ecznej, jednoczeniu Polaków z ró¿nych zaborów oraz
budowaniu to¿samoœci narodowej mówi³a dr Magdalena
Piotrowska, która zwróci³a m.in. uwagê na ró¿norodnoœæ form
wykorzystywanych podczas uroczystoœci (np. deklamacje,
œpiew chóru, „obrazy œwietlne”, portrety itp.). Badaczka zachêca³a
tak¿e do podjêcia badañ interdyscyplinarnych nad tym modnym
w dawnej Europie zjawiskiem. 

Pi¹ty blok tematyczny konferencji wype³ni³y dociekania
jêzykoznawcze pod wspólnym has³em „Jak siê nazywaj¹ i jak
mówi¹ Wielkopolanie”. Dokonania powsta³ej w 2006 r. Pracowni
Onomastycznej omówi³a jej kierownik, prof. Irena Sarnowska 
- Giefing, która przypomnia³a m.in. zas³ugi wybitnego badacza
dziejów wielkopolskich nazwisk kobiet, nazwisk ch³opskich 
i mieszczañskich, prof. Tadeusza Skuliny. Owocem dotychcza-
sowych badañ Pracowni Onomastycznej jest S³ownik nazwisk
mieszkañców Poznania XVI-XVIII w. Obecnie realizowane s¹
badania na temat „Nazwiska mieszkañców Poznania na tle
antroponomastykonu innych miast wielkopolskich i ewolucji
polskiego systemu antroponimicznego”, które maj¹ byæ 
podstaw¹ interdyscyplinarnej monografii (uwzglêdniaj¹cej
punkt widzenia onomastów, historyków i archiwistów), 
dotycz¹cej historycznych nazwisk mieszkañców Poznania od
XVI-XVIII w., oraz s³ownika historyczno - etymologicznego
tych¿e nazwisk. Stan badañ nad gwar¹ miejsk¹ Poznania 
przedstawi³y prof. Anna Piotrowicz i prof. Ma³gorzata
Witaszek-Samborska, zaœ g³ówny organizator konferencji prof.
Jerzy Sierociuk zwróci³ m.in. uwagê na wartoœæ gwary jako ele-
mentu dziedzictwa narodowego, którego badanie i ochrona
powinny jednoczyæ wysi³ki zarówno naukowców, jak i nauczycieli,
dzia³aczy regionalnych i samorz¹dów lokalnych. 

Materia³y z konferencji bêd¹ dostêpne na stronie internetowej
IFP UAM, a wybrane zagadnienia przybli¿y „Przegl¹d
Wielkopolski”. Danuta Chodera-Lewandowicz

Wielkopolska
w badaniach polonistów
Przybli¿eniu tematyki badawczej i edukacyjnej Instytutu Filologii Polskiej UAM zwi¹zanej z Wielkopolsk¹
s³u¿y³a kwietniowa konferencja zainicjowana przez miêdzywydzia³owe Centrum „Instytut Wielkopolski”
oraz pracowników poznañskiej polonistyki z prof. Jerzym Sierociukiem na czele.
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Jeœli chodzi o referaty, nagrody przyznano w czterech 
kategoriach: teksty studentów I roku, jêzykoznawstwo,
interpretacja, literaturoznawstwo, oraz nadrzêdn¹ nagrodê 

- Grand Prix. Nagrody za prace licencjackie przyznano w dwóch
kategoriach: jêzykoznawstwo i literaturoznawstwo oraz nagrodê
nadrzêdn¹ - Grand Prix. 

Dr Krzysztof Skibski, przewodnicz¹cy jury konkursu, zwróci³
uwagê na osobliwoœæ tegorocznej edycji konkursu: Otó¿, niemal
wszystkie tegoroczne teksty laureatów eksponuj¹ problemy 
teologiczne w œcis³ym zwi¹zku z kierunkowymi projektami
badawczymi. Intuicja zderza siê tu z imponuj¹cym zapleczem lek-
turowym, ale te¿ - przede wszystkim - z dojrza³¹ myœl¹, 
z dowodami na umiejêtne operowanie narzêdziami filozoficznymi. 

Autorzy referatów i prac nagrodzonych i wyró¿nionych otrzymali
ksi¹¿ki, ufundowane przez Instytut Filologii Polskiej UAM,
wydawnictwo PTPN, Wydawnictwo Poznañskich Studiów
Polonistycznych oraz Zak³ad Retoryki, Pragmalingwistyki 
i Dziennikarstwa, a tak¿e, ufundowane przez IFP UAM, talony
na ksi¹¿ki z ksiêgarni Arsena³, która sponsorowa³a tak¿e 
czêœciowo nagrodê g³ówn¹.

Referaty
Spoœród 35 referatów zg³oszonych do konkursu jury w sk³adzie:
prof. Ewa Guderian-Czapliñska, dr Beata Przymusza³a, dr Monika
Grzelka, dr Marek Osiewicz, dr Wojciech Hamerski, dr Marcin
Jauksz, dr Maciej Parkitny i dr Krzysztof Skibski przyzna³o 
9 nagród, w tym Grand Prix, oraz przyzna³o 2 wyró¿nienia.

W kategorii teksty studentów I roku I nagrodê otrzyma³a
Weronika Szwebs za referat: „Treny Jana Kochanowskiego 
w angielskich przek³adach” (opiekun naukowy - prof. Ewa
Kraskowska). Drugie miejsce zaj¹³ Borys Szumañski za
„Intertekstualnoœæ w twórczoœci zespo³u Lao Che” ( Magdalena
Œledziewska), a trzecie - Agata Wójtowicz za „Literacki pomnik
Mistrzowi z Czarnolasu. ¯ale nagrobne na œmieræ Jana
Kochanowskiego Sebastiana Fabiana Klonowica” (dr Jolanta Kusiak). 

W kategorii jêzykoznawstwo jury przyzna³o tylko
wyró¿nienia - Alicji Templowicz („Panteon s³owiañski w œwietle
etymologii. Perun - Weles - Swaróg i bóstwa pokrewne”) oraz
Ewelinie Chodakowskiej („Jêzyk metafizyki w liryce Miko³aja
Sêpa Szarzyñskiego”). 

W nowej kategorii interpretacja nagrodzone zosta³y dwa
referaty. Pierwsz¹ nagrodê otrzyma³ Tomasz Umerle za pracê:
„Dar Czes³awa Milosza w kontekœcie daru Jacques`a Derridy”
(prof. Agata Stankowska-Kozyra), zaœ drug¹ - Kamil Koœcielski
za tekst: „Demoniczna transcendencja. Motyw faustowski 
w Lœnieniu Stanleya Kubricka” (prof. Krzysztof Koz³owski 
i dr Wies³aw Ratajczak). 

Z zakresu literaturoznawstwa za najlepszy jury uzna³o referat
Katarzyny Fedorowicz - „Kwestia teodycei w Nie-boskiej
komedii Zygmunta Krasiñskiego” (prof. Jerzy Fieæko). Drug¹
nagrodê otrzyma³a Anna Ko³os za „Kryptologiczne przes³anki
podmiotowoœci w prozie i poezji Edwarda Stachury” (dr Beata
Przymusza³a), a trzeci¹ - Kamil Szmid - „Teologiczne obrazy
Ukrainy Seweryna Goszczyñskiego i Antoniego Malczew-
skiego” (dr Alina Borkowska-Rychlewska). 

Grand Prix otrzyma³a Joanna Krenz za pracê „«Masz wiele
przezwisk, mój kochany…» Rozmyœlania sandomierskie Kaspra
Dru¿bickiego na tle tradycji platoñskiej i neoplatoñskiej”,
napisan¹ pod opiek¹ dr. Wojciecha Grupiñskiego. 

Prace licencjackie
W pierwszej edycji poszerzonego konkursu jury musia³o oceniæ
18 tekstów. Wyró¿nienie otrzyma³a Weronika Konarkowska
(„Kreacja nadawcy w felietonach Kuby Wojewódzkiego”),
nagrodê drug¹ - Judyta Perlicjan - „Uwodzenie przez pozory 
- o Sofjiówce Stanis³awa Trembeckiego” (dr M. Parkitny), 
a pierwsz¹ - Agnieszka Sell: „Estetyka gotycka w dramatach
Dagny Juel Przybyszewskiej (prof. Tomasz Lewandowski). 

Za najlepsz¹ pracê licencjack¹ jury uzna³o opracowanie 
Ma³gorzaty Gierackiej - „Miêdzy sarmatyzmem a oœwieceniem.
Wojna chocimska Ignacego Krasickiego" (dr M. Parkitny). Poza
nagrod¹ g³ówn¹ laureatka otrzyma³a rêkopis od Ewy Lipskiej
oraz nagrodê specjaln¹, ufundowan¹ przez jury, a mianowicie
regalik na ksi¹¿ki z wózkiem do jego przewo¿enia. 

Jeœli jêzyk efektów kszta³cenia bêdzie raczy³ upodabniaæ siê do
jêzyka prac takich jak ta [Ma³gorzaty Gierackiej], to z ca³¹
pewnoœci¹ polonistyka nie musi obawiaæ siê dydaktycznych 
przewartoœciowañ - podsumowa³ ¿artobliwie konkurs K. Skibski. 

Danuta Chodera-Lewandowicz
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M³odzi poloniœci 
zdobywaj¹ laury i... regalik

Ju¿ po raz 36. pracownicy naukowi i studenci
polonistyki spotkali siê razem, by w obecnoœci 
m.in. prof. Zbigniewa Pilarczyka, prorektora UAM 
oraz prof. Józefa T. Pokrzywniaka, dziekana Wydzia³u
Filologii Polskiej i Klasycznej poznaæ wyniki i laureatów
dorocznego instytutowego konkursu na najlepszy
referat studencki, w tym roku poszerzonego 
po raz pierwszy o najlepsz¹ pracê licencjack¹ 
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To ju¿ trzecia ksi¹¿ka w jêzyku polskim znakomitego
slawisty z Fryburga. Literatura polska zajmuje wa¿ne
miejsce w badaniach i zainteresowaniach prof. Rolfa

Fiegutha. Czêsto wraca on do J. Kochanowskiego, F. J. KniaŸnina,
trójcy wieszczów i C.K. Norwida. W ostatnim czasie zajmuje
siê g³ównie teori¹ i histori¹ polskiego i europejskiego cyklu 
poetyckiego oraz zjawiskiem nieustannej fluktuacji tematów,
gatunków i form literackich. Odzwierciedleniem tych badañ s¹
zarówno ksi¹¿ki wydane po polsku, jak i zainicjowana przez
niego wielojêzyczna praca zbiorowa na temat XIX-wiecznego
cyklu europejskiego Die Architektur der Wolken (Architektura
ob³oków) oraz najnowszy tom studiów komparatystycznych 
w jêzyku polskim. Rolf Fieguth jest tak¿e uznanym t³umaczem
- czytelnikom niemieckojêzycznym udostêpni³ m.in. dramaty 
S. Mro¿ka, W. Gombrowicza, prozê W. Gombrowicza, czy
poezjê J. Brodskiego, C.K. Norwida, T. Venclovy.

Niemiecka gêba Gombrowicza…
Najnowszy zbiór szkiców i studiów Rolfa Fiegutha traktuje 
o wybranych europejskich powinowactwach i aluzjach polskich
utworów od KniaŸnina do Mi³osza. Jak wyjaœnia autor, tytu³
Gombrowicz z niemieck¹ gêb¹… „wzorowany na stylu mistrza
Witolda, ma sygnalizowaæ, ¿e g³êbszym tematom i ambitnym
rozwa¿aniom mo¿e towarzyszyæ akcent ¿artu, lekkoœci i pogodnej
ironii”. W tym duchu utrzymane s¹ otwieraj¹ce tom szkice 
o Gombrowiczu i S³owackim. Ca³oœæ - wyjaœnia autor - ma
pokazaæ cudown¹ literaturê polsk¹ w ¿ywym, oryginalnym kon-
takcie z reszt¹ literatur Europy. 

Gombrowicz uwielbia³ S³owackiego
Uznany za „ojca chrzestnego” najnowszej ksi¹¿ki R. Fiegutha
prof. Krzysztof Trybuœ, który przyczyni³ siê w du¿ym stopniu
do jej wydania w jêzyku polskim, poœrednicz¹c miêdzy
Wydawnictwem Naukowym UAM i autorem, zauwa¿y³ m.in.,
¿e o spójnoœci tego wielow¹tkowego dzie³a decyduje teza g³ów-
na o wzajemnym przenikaniu siê kultur narodowych. 

Sam autor przyzna³, ¿e jego zamys³em by³o stworzenie mostu
miêdzy Gombrowiczem i S³owackim. Jeszcze 30 lat temu nie
mo¿na by³o w ogóle zestawiaæ tych nazwisk, bo panowa³o

przekonanie, ¿e Gombrowicz nienawidzi³ autora Kordiana.
Tymczasem nowsze badania pozwalaj¹ uznaæ, ¿e twórca Ferdydurke
w m³odoœci wrêcz uwielbia³ S³owackiego, a póŸniej celowo
przyj¹³ pozê powierzchownej wrogoœci wobec romantyka,
zarazem czerpi¹c inspiracjê z Kordiana, Lilli Wenedy czy nawet
Króla Ducha. Sam R. Fieguth polubi³ poetykê S³owackiego
dopiero, kiedy zacz¹³ czytaæ go przez pryzmat Gombrowicza 
i odkry³ np. ironiê i parodiê tak w Lilli Wenedzie, jak i w Œlubie.
W obu utworach badacz doszuka³ siê te¿ zasady „figury 
dwuznacznej”, umo¿liwiaj¹cej interpretacjê dzie³a na ró¿ne,
wzajemnie wykluczaj¹ce siê sposoby. 

Gombrowicz obcy Francuzom?
Odpowiadaj¹c na pytanie prof. Jerzego Fieæki o Ÿród³a i skalê
zainteresowania Gombrowiczem w Niemczech, prof. 
R. Fieguth przypomnia³, ¿e w Niemczech ukaza³o siê ca³oœciowe
wydanie Gombrowicza, do którego on te¿ siê przyczyni³. Autor
Œlubu zaistnia³ tak¿e na niemieckich scenach teatralnych. 
Jednak profesor nie ukrywa³, ¿e jest g³êboko rozczarowany
ma³ym oddzia³ywaniem Gombrowicza w Niemczech. Lepiej
znany i cytowany jest przez filozofów i literatów we Francji.
Zdaniem slawisty, ró¿nica wynika z tego, ¿e Gombrowicz jest
bliski kulturze niemieckiej i dlatego Niemców nie poci¹ga tak,
jak Francuzów, dla których jest obcy. Sam Gombrowicz interesowa³
siê kultur¹ i literatur¹ niemieck¹, czyta³ ró¿ne utwory (m.in.
niemieck¹ pornografiê i powieœcid³a homoseksualne), zna³ filozofiê
niemieck¹ (m.in. Marksa), fascynowa³ siê muzyk¹ niemieck¹. 

Uwagê prof. K. Trybusia, ¿e najbardziej zadziwi³ go fina³
ksi¹¿ki - szkic o ma³o dziœ docenianym w Polsce Julianie Przybosiu
- prof. Fieguth skomentowa³, ¿e wybra³ tego poetê, bo od niego
zaczyna siê w Niemczech recepcja poezji polskiej, w czym
niema³a zas³uga Karla Dedeciusa, który przek³ada³ Przybosia na
niemiecki. Koñcz¹cy ksi¹¿kê szkic o Przybosiu jest prób¹ reha-
bilitacji tego poety i pokazania jego œwietnoœci. 

Zapytany przez Piotra £uszczykiewicza, czy dostrzega takich
twórców polskich, którzy maj¹ otwart¹ drogê do kultury
niemieckiej, prof. R. Fieguth odpar³, ¿e do tej pory wyœmienicie
sprawdzi³ siê ju¿ na niemieckich scenach S. Mro¿ek, a dobrze -
Witkacy. Gorzej odbierani s¹ romantycy. By u³atwiæ ich
recepcjê, trzeba by poszerzyæ wymowê ich utworów. 

Jako Polak, jako pracownik uniwersytetu mogê byæ tylko
dumny, ¿e to w³aœnie wydawnictwo naszego uniwersytetu
wyda³o tê wspania³¹ ksi¹¿kê, która rozs³awia (…) œwiatowego
kalibru gwiazdê naszej polskiej literatury, jak¹ jest Gombrow-
icz" - zauwa¿y³ prorektor prof. Jacek Witkoœ, dziêkuj¹c
Wydawnictwu za „mistrzowskie” opracowanie redakcyjne i
edytorskie tej i innych wydawanych w tej oficynie ksi¹¿ek. „To
znakomite, ¿e profesorowie z zagranicy przyje¿d¿aj¹ do nas i
wydaj¹ tu swoje ksi¹¿ki, pozostawiaj¹c ju¿ na zawsze tak
wspania³e pami¹tki” - doda³.

Danuta Chodera-Lewandowicz

Gombrowicz 
z niemieck¹ 
gêb¹
Wydarzeniem dla poznañskiej polonistyki by³a promocja
najnowszej ksi¹¿ki wybitnego badacza literatur s³owiañskich,
polonisty, krytyka literackiego i t³umacza prof. Rolfa
Fiegutha pt. Gombrowicz z niemieck¹ gêb¹ 
i inne studia komparatystyczne (28 III 2011), wydanej
przez Wydawnictwo Naukowe UAM. Promocja sta³a siê
okazj¹ do ciekawej rozmowy z autorem na temat recepcji 
literatury polskiej w Niemczech.
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• Filharmonia Poznañska (2. IV) w³¹czy³a siê w obchody szóstej
rocznicy œmierci Jana Paw³a II. W auli wype³nionej po brzegi
melomanami - byli wœród nich dwaj metropolici Poznania 
i Gniezna: abp Stanis³aw G¹decki i prymas Polski abp Józef
Kowalczyk - zabrzmia³a II Symfonia Gustawa Mahlera
„Zmartwychwstanie”. Dzie³o monumentalne, wymagaj¹ce
ogromnego zespo³u instrumentalnego i wielkiego chóru, dla
którego specjalnie powiêkszono estradê. Jak prawie wszystkie
utwory tego kompozytora, rozwa¿aj¹ce „sens ¿ycia i œmierci” 
- symfonia porusza wyobraŸniê, porywa, ale wywo³uje te¿
chwile znu¿enia, bo jest d³uga, trwa 85 minut. Wykonawcy pod
wodz¹ dyr. Marka Pijarowskiego do³o¿yli jednak maksimum
starañ, by ten uroczysty koncert na d³ugo pozosta³ w pamiêci.
Bardzo dobrze usposobiona orkiestra, znakomity Chór Teatru
Wielkiego, przygotowany przez Mariusza Otto, doskona³e
solistki - Wioletta Chodowicz (sopran) i zw³aszcza Ewa Wolak
(mezzosopran), rzeczowe s³owo wprowadzaj¹ce muzykologa
prof. Ryszarda Golianka… Wszystko to razem stworzy³o
szczególn¹ atmosferê. Gdy dok³adnie o godzinie 21.37
wybrzmia³ ostatni dŸwiêk symfonii, aula zamar³a. Najpierw na
pewno wielu s³uchaczom przemknê³a refleksja nad t a m t ¹
cisz¹ sprzed 6 lat, a dopiero póŸniej, znacznie póŸniej zerwa³a
siê owacja dla artystycznych bohaterów tego wieczoru. 

• Tydzieñ póŸniej (8. IV) uczestniczyliœmy w spotkaniu 
z Christopherem Hogwoodem, angielskim dyrygentem,
klawesynist¹ i teoretykiem muzyki, jednym z najwiêkszych
wspó³czesnych znawców przede wszystkim muzyki dawnej.
Pod jego arcymistrzowsk¹ rêk¹ wreszcie zabrzmia³y znów 
w auli UAM symfonie Haydna: ma³o znana, m³odzieñcza 
Es-dur nr 22, pt. „Filozof”, wykonana przez 16-osobowy zespó³
instrumentalny i s³ynna „Wojskowa” z nr 100, stylowo zagrana
przez ca³¹ orkiestrê. Ten znakomity program - osobiœcie komento-
wany przez Chr. Hogwooda (t³umaczy³ Waldemar £yœ) 
- dope³ni³y: Masoñska muzyka ¿a³obna W.A. Mozarta i dla 
kontrastu - dzie³o omal naszych czasów, czyli Koncert na
orkiestrê smyczkow¹ Igora Strawiñskiego, powsta³y w 1946 r.

Wczeœniej - Marek WoŸniak wrêczy³ 7. swoich dorocznych
Nagród Marsza³ka Woj. Wielkopolskiego w dziedzinie kultury -
aktorom, muzykom i literatom oraz 15. stypendiów - m³odym
artystom i naukowcom. 

• Z systematycznej promocji m³odzie¿y artystycznej od dawna
znana jest Orkiestra Kameralna „Amadeus” Polskiego Radia.
Kwietniowy koncert (10. IV) pod batut¹ Anny Mróz (córki
Agnieszki Duczmal), stworzy³ okazjê poznania dwóch kolejnych
talentów: 22-letniej polskiej skrzypaczki Maximy S. Sitarz,
studiuj¹cej w naszej Akademii Muzycznej u prof. M. Bara-
nowskiego i 26-letniego wiolonczelisty z Nowej Zelandii Paula
van Houtte. Wys³uchaliœmy: Koncertu skrzypcowego D-dur
W.A. Mozarta i Koncertu wiolonczelowego R. Schumanna.
Wieczór otworzy³y Hymn i aria na orkiestrê smyczkow¹ 
Aleksandra Lasonia, a zamknê³o nastrojowe Andante z Symfonii
Koncertuj¹cej W.A. Mozarta z solistami „Amadeusa” - skrzypkiem
Jaros³awem ¯o³nierczykiem i altowiolist¹ Lechem Ba³abanem.

• Filharmoniczny Chór Ch³opiêcy i Mêski (16. IV) wype³ni³
412. Koncert Poznañski muzyk¹ religijn¹. Stefan Stuligrosz
przypomnia³ jedno z najpiêkniejszych dzie³ tego gatunku
wszechczasów: Mszê Koronacyjn¹ W.A. Mozarta, a pod
dyrekcj¹ Macieja Wielocha zabrzmia³o, bodaj po raz pierwszy 
u nas, Te Deum Karola Kurpiñskiego. Ten bardzo ma³o znany

utwór powsta³ w 1829 r. Trzem twórcom zlecono uœwietnienie
koronacji cara Miko³aja I. napisaniem „Veni Creator”, Mszy
uroczystej i Te Deum. Niechêtni zamówieniu ci¹gnêli losy: kto,
co stworzy. Te Deum kompozytora rodem z Wielkopolski,
niezale¿nie od swej historii, ocalone od zapomnienia, swym
kunsztem i stopniem trudnoœci wykonawczych, po blisko 200
latach prawdziwie porusza. 

Z „Poznañskimi S³owikami” i orkiestr¹ Filharmonii w obu
dzie³ach wyst¹pili soliœci: sopranistki Izabela Matu³a i Monika
Mych, kontratenor Piotr £ykowski, tenorzy Tomasz Krzysica 
i Dominik Czernik oraz bas Sebastian Szumski. Komentowa³
Krzysztof Szaniecki. 

• Tak¿e kolejny Speaking Concert (18. IV), autorski cykl
upowszechnieniowy Marcina Sompoliñskiego, dostosowany
by³ do atmosfery przedwielkanocnego tygodnia. Dyrygent i narrator
w jednej osobie, wraz z zespo³em wykonawców, wzi¹³ pod lupê
wiele aspektów powstania oraz idei twórczych i odtwórczych
innego arcydzie³a œwiatowej literatury muzycznej: Pasji wg 
œw. Jana („Johannes Passion”) J. S. Bacha. Nie do przecenienia
s¹ te pouczaj¹ce i niezwykle atrakcyjne w formie spotkania 
z muzyk¹. 

• Marcin Sompoliñski (27. IV) ponownie stan¹³ przy pulpicie
dyrygenckim w auli, tym razem z filharmonikami. Okazj¹ by³a
80. rocznica urodzin Krzysztofa Komedy-Trzciñskiego - kom-
pozytora, pianisty jazzowego i…lekarza, urodzonego 
i wychowanego w Poznaniu. Artyœcie, który od po³owy lat 60. ub.
wieku by³ bardziej znany w œwiecie ni¿ w kraju, a którego
b³yskawiczn¹ karierê przerwa³ tragiczny wypadek w 1968 r.,
Filharmonia urz¹dzi³a specjalny wieczór, zatytu³owany „Bal
Wampirów”. W 1967 r. Roman Polañski w s³ynnej
amerykañskiej wytwórni MGM, nakrêci³ film „Nieustraszeni
pogromcy wampirów” z muzyk¹ K. Komedy. Z owej œcie¿ki
dŸwiêkowej M. Sompoliñski stworzy³ 25-minutow¹ Suitê orkie-
strow¹ ze znacz¹cym udzia³em Chóru Kameralnego UAM
(ucharakteryzowanym na wampirów !), przygotowanego przez
K. Szydzisza. Prawykonanie tego utworu rozpoczê³o wieczór, 
a po przerwie obejrzeliœmy na wielkim ekranie pe³n¹ wersjê
filmu, m.in. z Jackiem MacGowranem, Sharon Tate i samym 
R. Polañskim. Interesuj¹cym - jak zawsze - s³owem spotkanie
wzbogaci³ prof. Marek Hendrykowski, który o filmie 
i K. Komedzie wie wszystko. (rp)
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Kieruje pan zespo³em, realizuj¹cym kilka projektów 
7 Programu Ramowego, w których UAM jest partnerem. 
Na czym to polega?

Realizacjê projektów 7. PR rozpocz¹³em w roku 2009. Obecnie
kierujê trzema projektami, w których UAM jest partnerem
miêdzynarodowych konsorcjów, a przewodzi w nich brytyjski
Uniwersytet Exeter. Skrócone nazwy tych projektów to
DYNAMAG, MAGNONICS i NOWAPHEN. S¹ to projekty 
3 - i 4 - letnie, w których musimy wykonaæ okreœlone prace
zgodnie z pakietami pracy, za³o¿onymi w projekcie zgodnie 
z ustaleniami zespo³u konsorcjum. Na ten cel mamy przyznane
bud¿ety, liczone w setkach tysiêcy euro. Najogólniej mówi¹c,
naszym g³ównym celem jest stworzenie nowych materia³ów
magnetycznych o w³asnoœciach niespotykanych w naturalnych
materia³ach, mog¹cych mieæ zastosowanie w przemyœle. Próbuje-
my, miêdzy innymi, stworzyæ programowalne materia³y, które
poprzez przy³o¿enie pola magnetycznego bêd¹ zdolne do
ró¿nych odpowiedzi. Nasz zespó³ nie realizuje jednak zadañ 
w laboratorium, tylko wykonuje prace analityczne i obliczeniowe. 

Jak dosz³o do tego, ¿e zaanga¿owa³ siê pan w realizacjê
tych projektów?

Trochê szczêœcia. Zaowocowa³o wczeœniejsze nawi¹zanie
kontaktu, po czym otrzyma³em maila z informacj¹ o mo¿liwoœci
przyst¹pienia do miêdzynarodowego konsorcjum, realizuj¹cego
projekt, na który odpowiedzia³em pozytywnie i tak to siê
zaczê³o. W zachodnioeuropejskich uniwersytetach pracuj¹
zespo³y badawcze, sk³adaj¹ce siê z naukowców z ró¿nych stron
œwiata. Ka¿dy z nich wnosi poza sw¹ wiedz¹ i doœwiadczeniem
wiele znajomoœci i kontaktów - dlatego tam jest ³atwiej szybko
stworzyæ sprawny i dynamiczny zespó³ ni¿ na gruncie polskim,
gdzie zespo³y badawcze, czy to na uniwersytetach, czy 
w jednostkach badawczych sk³adaj¹ siê g³ównie z naukowców
danego oœrodka.

W czym zatem tkwi problem ma³ej iloœci projektów 7.PR
realizowanych w Polsce?

Moim zdaniem, mo¿e to byæ brak szerokich kontaktów
naszych naukowców z innymi uczelniami w Europie. Bez tego
nie da siê ani stworzyæ konsorcjum, ani przy³¹czyæ do ju¿ 
istniej¹cego. 

Istnieje pogl¹d, ¿e przeszkod¹ s¹ skomplikowane proce-
dury, które odstraszaj¹ od podejmowania ryzyka realizacji
projektów ramowych.

Wed³ug mnie jest to temat zastêpczy, bo takie same lub
podobne procedury obowi¹zuj¹ we wszystkich krajach. Proce-
dury i dokumentacje, choæ s¹ obszerne, to nie stanowi¹ bariery
nie do pokonania. Trzeba je po prostu poznaæ i wcielaæ w ¿ycie.
Tylko w ten sposób mo¿na zdobyæ doœwiadczenie, które 

w przysz³oœci pozwoli nam na podjêcie siê koordynacji zadañ
konsorcjum projektowego i wyznaczania nowych kierunków 
w badaniach. Na UAM tworzone s¹ wyspecjalizowane komórki
do obs³ugi projektów, które pomagaj¹ w ich realizacji, pomocny
jest równie¿ Regionalny Punkt Kontaktowy w Poznaniu. St¹d
wsparcie w procesie realizacji projektów jest odczuwalne. Dla
niektórych tak¿e obowi¹zki dydaktyczne s¹ pewnym obci¹¿e-
niem i przeszkod¹ w pe³nym zaanga¿owaniu siê w pracy
badawczej, ale przygotowanie zajêæ wymaga jednoczeœnie prze-
myœlenia i uporz¹dkowania tego, co robi siê na co dzieñ, zatem
przynosi tak¿e po¿ytek projektowi. Z tego, co mi wiadomo,
tak¿e w innych oœrodkach europejskich naukowcy, realizuj¹cy
projekty, maj¹ obowi¹zki zwi¹zane z dydaktyk¹.

Co zatem mo¿e pan powiedzieæ innym naukowcom, którzy
wahaj¹ siê, czy przyst¹piæ do projektów 7. PR? 

Na pewno warto spróbowaæ. Na pocz¹tku nawi¹zuj¹c
wspó³pracê z ju¿ istniej¹cym lub powstaj¹cym zespo³em
badawczym jako partner, a dopiero póŸniej spróbowaæ podj¹æ
siê koordynacji konsorcjum. Poznanie doœwiadczonych
naukowców z szerokimi kontaktami miêdzynarodowymi bêdzie
wielkim kapita³em dla w³asnych badañ. Bilans zysków i strat,
wynikaj¹cych z udzia³u w miêdzynarodowym projekcie, 
z pewnoœci¹ wychodzi na plus. Obci¹¿enia biurokratyczne 
nie przeszkadzaj¹ przy osi¹ganiu rezultatów naukowych. 

Jakie ma pan plany naukowe na najbli¿sz¹ przysz³oœæ?
Chcia³bym sprawnie dokoñczyæ realizacjê rozpoczêtych projek-

tów. W trakcie spotkañ zespo³u rodz¹ siê nowe pomys³y i cele
badawcze - mo¿liwoœci i potencja³ s¹. Prowadzimy obecnie 
rozmowy nad utworzeniem nowego konsorcjum, które bêdzie
aplikowa³o o œrodki w ramach konkursu ERA-NET RUS gdzie
w zespole poza uczelniami z UE uczestniczyæ bêd¹ uczelnie 
z Rosji.

Jeœli badaæ, 
to miêdzynarodowo
Z dr hab. Maciejem Krawczykiem,
adiunktem na Wydziale Fizyki UAM
rozmawia Marek Fertig
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25 lat temu w elektrowni atomowej w Czarnobylu
dosz³o do awarii. Do atmosfery wydosta³y siê
radioaktywne pierwiastki, które rozprzestrzeni³y siê
nad Europ¹. Wiele osób twierdzi³o, ¿e by³ to
najwiêkszy kataklizm XX wieku. Strefê Zero
zobaczy³em na w³asne oczy - okaza³o siê, ¿e
najczarniejsze scenariusze wcale siê nie sprawdzi³y.

Pod koniec lat szeœædziesi¹tych zapad³a decyzja o budowie
elektrowni atomowej. Ulokowano j¹ nad rzek¹ Prypeæ,
110 km od Kijowa, a nazwano od najbli¿szego wówczas

miasta - oddalonego o 18 km Czarnobyla. Wraz z budow¹ 
elektrowni powsta³o miasteczko pracownicze Prypeæ. Z racji
zimnej wojny zdecydowano o budowie reaktorów, które
pozwala³y jednoczeœnie na wytwarzanie energii i plutonu
potrzebnego do celów wojskowych. Pierwszy uruchomiono 
w 1977 r. Docelowo mia³o byæ ich szeœæ. Ostatnim oddanym 
do dyspozycji by³ IV reaktor, który rozpocz¹³ pracê 21 grudnia
1983 r. Dwóch ostatnich nie dokoñczono. Awaria, do której
dosz³o 26 kwietnia 1986r. o 1:24, spowodowa³a, ¿e czas w tym
miejscu siê zatrzyma³. I w wielu miejscach stoi do dziœ.

Feralny eksperyment
Co w³aœciwie wydarzy³o siê wówczas w Czarnobylu? W bloku
IV przeprowadzono eksperyment, który powinien mieæ miejsce
przed oddaniem reaktora do u¿ytku. Polega³ on na obni¿eniu
mocy pracy reaktora nr IV. Eksperyment wymkn¹³ siê jednak
spod kontroli. Seria b³êdów ludzkich i specyficzna konstrukcja
reaktora spowodowa³a dwa wybuchy - najpierw parowy, 
a nastêpnie chemiczny, który wywo³a³ po¿ar. Ten zniszczy³
budynek reaktora i uwolni³ do atmosfery radioaktywne pierwiastki.
W ci¹gu kilkunastu dni w promieniu 30 kilometrów od elektrowni
wysiedlono wszystkich mieszkañców. W promieniu 30 km od
elektrowni wyznaczono strefê o najwy¿szym stopniu ska¿enia,
w promieniu 10 km - strefê szczególnego zagro¿enia.

Atomowy Siergiej
25 lat po awarii mia³em mo¿liwoœæ zobaczenia Strefy Zero. 
Na miejscu ulokowano nas w S³awutyczu, mieœcie zbudowanym dla
ludzi ewakuowanych ze strefy. Stamt¹d udaliœmy siê kolejk¹
eksterytorialn¹ przez Bia³oruœ do Strefy Zero. Codziennie doje¿d¿a
ni¹ 2500 pracowników elektrowni, mimo ¿e ta zosta³a wy³¹czona 
w 2000 roku. Ca³kowite wygaszenie trwa jednak latami i wymaga
sta³ej kontroli. Wysiedliœmy na stacji Siemichody. Peron z ka¿dej
strony otoczony blaszan¹ konstrukcj¹, jedyne wyjœcie prowadzi
przez punkt kontroli przepustek. Tam po raz pierwszy zetknêliœmy
siê z bramkami dozymetrycznymi, przez które kilkakrotnie
musieliœmy przechodziæ podczas pobytu. Krótka instrukcja
zachowania w strefie: Obowi¹zuje strój maksymalnie zakrywaj¹cy
cia³o, nie stawiamy nic na ziemi, przed piciem p³uczemy usta, spo¿ywamy
tylko jedzenie ze szczelnie zamkniêtych opakowañ - t³umaczy nam
nasz ukraiñski przewodnik Siergej Akulinin. Ten silnej postury
mê¿czyzna po piêædziesi¹tce jest by³ym operatorem turbiny reakto-
ra nr 2 w elektrowni i uczestnikiem akcji likwidacji. Jest te¿ jednym
z bohaterów ksi¹¿ki Waldemara Siwiñskiego „Czernobyl. Od katastrofy
do procesu”. W momencie awarii by³ w I bloku. Niewiele zabrak³o,
by wraz z kolegami poszed³ do hali maszyn. Gdyby tak siê sta³o,
nigdy byœmy go nie poznali. Jego koledzy zmarli w ci¹gu kilku
tygodni od awarii wskutek choroby popromiennej.

Na w³asne oczy
Starym autobusem jedziemy pod elektrowniê. Stanêliœmy pod IV
reaktorem. Widok pora¿aj¹cy. Rdzawego koloru sarkofag kryj¹cy
ogromne iloœci niebezpiecznego dla zdrowia paliwa j¹drowego nie
budzi zaufania. Mimo zapewnieñ o sta³ej kontroli, konstrukcja
sprawia wra¿enie jakby w ka¿dej chwili mog³a run¹æ. Budowa
nowego, z powodu braku odpowiednich œrodków, wci¹¿ siê jednak
opóŸnia. Mówi siê o ukoñczeniu w 2016 roku, choæ i ta data jest
mocno w¹tpliwa… Filip Czeka³a

Za miesi¹c odcinek 2 - ¿ycie w Strefie Zero, 
w odcinku 3. Prypeæ - miasto duchów

Tam, gdzie diabe³ powiedzia³ dobranoc
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IV reaktor - sprawca wielkiego zamieszania sprzed æwieræ wieku

Weso³e miasteczko - symbol Prypeci

NASZ UNIWERSYTET NA W£ASNE OCZY
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Czarnobyl 25 lat póŸniej (1) 

Wydzia³ Propagandy w Prypeci w pe³ni przygotowañ do parady na 1 maja 
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Ca³a zabawa rozpoczê³a siê punktualnie o godzinie 9:00,
kiedy to nauczyciel wychowania fizycznego, mgr
Andrzej Rygas wraz z przedstawicielem Collegium

Polonicum, Markiem Ch³odnickim oficjalnie otworzyli turniej.
Pierwsz¹ konkurencj¹, w której wziêli udzia³ studenci, by³ bieg
wokó³ osiedla studenckiego. Kobiety mia³y do pokonania dwie
pêtle, natomiast mê¿czyŸni o jedn¹ wiêcej. Wœród pañ
bezkonkurencyjna by³a Stefania Karbowiak, natomiast wœród

panów najlepszy okaza³ siê Maciej Sad³owski. Warto dodaæ, ¿e
w tej konkurencji udzia³ wziê³o blisko 170 studentów.

Nastêpnie ca³a zabawa przenios³a siê na kort, gdzie rozegrano
turniej streetballa (odmiana koszykówki). Najlepsi okazali siê
koszykarze z Drink Teamu, którzy do ostatniej sekundy walczyli
zaciekle z 5wI3nB. Po chwili czêœæ studentów zameldowa³a siê
na okolicznym boisku „Orlik” gdzie rozegrano fina³ turnieju
pi³ki no¿nej. Gór¹ byli tutaj pi³karze z Viadriny. Nastêpne

Turbo Ptysie w rywalizacji
z Przemciem i Przyjació³mi
11 maja odby³a siê kolejna edycja Dnia Sportu w S³ubicach. Studenci z Collegium
Polonicum i Europejskiego Uniwersytetu Viadrina rywalizowali miêdzy sob¹ 
w oœmiu konkurencjach.
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konkurencje mia³y miejsce w hali miejskiej. Niezwykle ciekawy
by³ turniej siatkówki, poniewa¿ na koniec rozgrywek trzy
zespo³y mia³y po tyle samo punktów. A by³y to nie byle jakie
dru¿yny, o czym œwiadcz¹ ju¿ same nazwy: Turbo Ptysie,
Przemcio i Przyjaciele oraz GP2. O koñcowej klasyfikacji 
musia³y wiêc zadecydowaæ sety wygrane i przegrane. Najlepsi
okazali siê reprezentanci gospodarki przestrzennej z II roku. 
W miêdzyczasie trwa³y równie¿ pojedynki w tenisie sto³owym.
Po ostrej wymianie, lepszy okaza³ siê Wojciech Andrzejczak,
który pokona³ Piotra Kaaza. Wœród kobiet w tej samej
konkurencji najlepsze okaza³y siê zawodniczki z gospodarki
przestrzennej. Ostatecznie z³oty medal i statuetka trafi³y w rêce
Angeliki Kucharek.

Organizatorzy Dnia Sportu postanowili równie¿ rozegraæ
turniej tenisa ziemnego. Wœród mê¿czyzn najlepszy okaza³ siê
Alexander Militskih z Bia³orusi. Kolejn¹ emocjonuj¹c¹ zabaw¹,
by³y zmagania w si³owaniu na rêkê. Klasyfikacjê mê¿czyzn
wygra³ Pawe³ Korneluk, natomiast najsilniejsz¹ kobiet¹ okaza³a
siê Natalia Poluszyñska. Sportow¹ rywalizacjê zakoñczy³
turniej unihokeja. W ekstremalnych warunkach atmosfery-
cznych (wysoka temperatura), najlepiej poradzili sobie zawod-
nicy reprezentuj¹cy barwy Scorpion Team. 

Maciej Sad³owski
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G³ównym organizatorem imprezy by³o
S³ubicko-Frankfurckie Centrum
Kooperacji, które do ca³ego przedsiê-

wziêcia zaprosi³o instytucje, bez których
ciê¿ko mówiæ o „Nauce i pracy u s¹siada” jak
Wojewódzki Urz¹d Pracy czy Agencja Pracy
we Frankfurcie nad Odr¹. Jeszcze przed oficjal-
nym rozpoczêciem punkty informacyjne,
wœród których mocno prezentowa³y siê lokalne
szko³y jêzykowe, by³y oblegane przez pier-
wszych uczestników. Imprezê zainaugorowa³
chór, który zaœpiewa³ hymn Unii Europejskiej.
Zaproszonych goœci przywita³ burmistrz
Tomasz Ciszewicz oraz nadburmistrz Frank-
furtu dr Martin Wilke. Du¿ym zaintere-
sowaniem cieszy³y siê warsztaty, traktuj¹ce o
mo¿liwoœci podjêcia nauki i wolontariatu na
terenie Niemiec.Miêdzy warsztatami a wyk-
ladami ca³y czas funkcjonowa³y punkty infor-
macyjne ró¿nych instytucji. Pada³o wiele
konkretnych pytañ o prawo, o podatki, 
o mieszkania, o s³u¿bê zdrowia, o ubezpieczenie,
a nawet o prawo jazdy. 

Ariel Pawelczyk

S³ubicko-Frankfurckie 
Centum Kooperacji

Dzieñ
Europy
w S³ubicach

Ponad dwustu uczniów 
ze S³ubic i Frankfurtu mia³o
okazajê w ramach Dnia Europy 
organizowanego 9 maja 
w Collegium Polonicum 
zapoznaæ siê z szansami, 
jakie niesie ze sob¹ otwarcie
rynku pracy w Niemczech. 
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Impreza rozpoczê³a siê w œrodê 12 maja w promieniach
upalnego s³oñca, a zakoñczy³a w czwartek wieczorem,
tradycyjnie  deszczowo. Jak co roku zaczê³a siê uroczystym

przekazaniem „kie³basy rektorskiej” z r¹k rektora UAM prof.
Bronis³awa Marciniaka peletonowi rowerowemu, który zawióz³
j¹ na campus Morasko. Coroczna akcja „Rowerem przez miasto”
jest zwi¹zana ze „Studenckim Dniem Bez Samochodu”. Na
Morasku ca³y trawnik by³ wype³niony studentami z ró¿nych
kierunków. Wielu m³odych przynios³o ze sob¹ koce i swojego
grilla. Kie³basa rektorska by³a jednak najlepsza na œwiecie! -
powiedzia³a Agata, studentka filologii polskiej. Studenci z tej
imprezy na pewno nie wrócili g³odni. Mo¿na by³o dostaæ 
darmow¹ kie³baskê i pizzê, po które sta³a kilometrowa kolejka.
By³y  te¿ gofry, naleœniki i popcorn.

Jak grill
to na Morasku!
Rodeo na byku, pokaz sumo 
czy fireshow, to tylko niektóre 
z licznych atrakcji, jakie towarzyszy³y
Wielkiemu Grillowaniu na Morasku.
W tym roku ju¿ po raz szósty 
Parlament Studentów UAM 
zorganizowa³ tê imprezê.



Zapewniono wiele atrakcji, jak na przyk³ad grê w „pi³karzyki
xxl”, cymbergaja, czy pokazy capoeiry. Studenci jeŸdzili na
byku i tañczyli macarenê.  Ka¿dy kto chcia³, móg³ przebraæ siê
za wojownika sumo i spróbowaæ swoich si³ w zapasach. 
Pierwszego dnia, w œrodê,  odby³ siê pokaz walk karate. - By³o
bardzo sympatycznie, du¿o ludzi, fajny klimat. Podoba³a mi siê
te¿ obs³uga, która by³a profesjonalna, no i studenckie ceny -
mówi³a Patrycja z Wydzia³u Geografii. 

Wielu studentów przysz³o  ze wzglêdu na koncerty. Na scenie,
rozstawionej przed Wydzia³em Fizyki, pojawili siê miêdzy innymi
3oda, Marika, Kru czy Rotten Bark. W œrodê dominowa³a
g³ównie muzyka rockowa. Na scenie zaprezentowa³y siê UAM
Dream Team, Ciabatta i Burbon. By³y tak¿e liczne konkursy 
z ciekawymi nagrodami. Nie zabrak³o równie¿ Przegl¹du Kapel

Studenckich.  Bardzo podoba³ mi siê siê koncert zespo³u 
Burbon, ca³y czas lecia³a muzyka na ¿ywo, du¿o ludzi, wszyscy
sobie pomagali. Najbardziej jednak podoba³a mi siê akcja 
z darmowym przytulaniem - wspomina z uœmiechem Szymon,
student filozofii, komunikacji spo³ecznej. Grillowaniu
towarzyszy³y te¿ inne imprezy: turniej rycerski o laur sir 
Erasmusa, akcja krwiodawstwa czy International Student Day. 

W czwartek studenci z grillowania wracali, niestety, 
w strugach deszczu, ale za to w szampañskich humorach.
Impreza z campusu przenios³a siê do jednego z tramwajów. 
Poznañskie MPK specjalnie z myœl¹ o studentach zwiêkszy³o
czêstotliwoœæ jazdy nocnej linii N21. Do odje¿d¿aj¹cych co 
15 minut tramwajów trudno by³o jednak siê zmieœciæ i czêœæ 
studentów wybiera³a powrót taksówkami. Anna Zieliñska
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Z Uniwersytetem rodzinnie
Festyn – 14 maja 2011


